
زمان بهره برداری از خط سریع السیر تهران - اصفهان مشخص شد

خریــدار  پیگیری های صــورت گرفته از خط 
سریع السیر تهران اصفهان حاکی از آن است این 
پروژه تا پایان دولت ســیزدهم به بهره برداری می 

رسد.
سال ۸۲ راه اندازی قطار ســریع السیر اصفهان-
تهران مطرح شد و در دولت دهم زمزمه هایی برای 
اجرایی شدم طرح این قطار سریع السیر به گوش 
رسید و قرار بر این شــد که این طرح در سال ۱۹۸ 
به بهره برداری برسد وعده ای که هیچگاه محقق 
نشد و بعد از گذر ۵ سال یعنی در دولت یازدهم هم 
این طرح مطرح شد و مورد بازنگری قرار گرفت و 
در آخر ســال ۹۳ اولین کلنگ این طرح بر زمین 

کوبیده شد.
در دولت یازدهم و دوازدهم این طرح همچنان در 
بن بست قرار داشت و بلاتکلیفی این ادامه داشت 
و نمایندگان مجلس نیز با توقف این پروژه مخالف 

بودند.

سرمایه گذاری مردم برای رسیدن 
به چرخه تولید

کارشناســان معتقــد بودند که بــرای به چرخه 
افتادن این پروژه نیاز به ســرمایه گذاری از سوی 
مردم دارد و در غیر این صــورت توجیه اقتصادی 

ادامه پروژه ندارد.
این پروژه در نگاه اول هیچ گونه توجیه اقتصادی 
ای نــدارد. مجموع مبلغ مورد نیــاز برای احداث 
این پروژه بالغ بر ۵ میلیارد دلار برآورد می شــود 
که با فرض احداث به موقــع آن، اگر همه ظرفیت 
جابجایی ۱۶ میلیون مسافر در سال مدنظر برای 
این پروژه عملیاتی شــود، برای آنکــه این پروژه 
در کمتــر از ده ســال بتواند هزینه هــای خود را 
مستهلک نماید، لازم است تا قیمت هر بلیت یک 
طرفه آن از تهران به سمت اصفهان و یا بالعکس به 
مبلغ یک میلیون تومان بــه ارزش روز به فروش 
برسد که مسلماً با چنین شــرایط اقتصادی، این 

امر نشدنی به نظر می آید.

کارکرد ویژه پروژه قطار سریع السیر
اگر بنا بر این باشد که این پروژه کارکرد حومه ای 
داشته باشــد و برای مقاصد شــغلی، تحصیلی و 
تجاری مورد استفاده قرار گیرد، آیا این امکان در 
شــرایط حال حاضر وجود دارد که یک کارمند و 
یا یک دانشــجو بتوانــد روزانه مبلــغ ۲ میلیون 
تومان برای استفاده از مســیر رفت و برگشت این 
خط ریلی هزینه کند؟ به طــور قطع چنین امری 
جز با استفاده از سوبســیدها و یارانه های دولتی 
ممکن نخواهد بود. بنابرایــن نمی توان این پروژه 
را یک پروژه اقتصادی دانســت و ساخت آن صرفاً 
زمانی توجیه پذیر اســت که محاسبات دقیقی از 
منافع کلانی که این پروژه می تواند برای کشور به 

ارمغان بیاورد انجام شود.
نکته حائز اهمیت دیگر اینجاســت کــه آیا با همین 
مبلغی که بــه هر صورت )منابع بودجــه عمومی و یا 
فاینانس چینی( قرار اســت تأمین گردد، نمی توان 
اقدامات مؤثرتر دیگری برای شبکه حمل و نقل ریلی 
و جاده ای یا هوایی کشــور انجام داد. آیا نمی توان با 
همیــن ۵ میلیارد دلار، کل شــبکه ریلی کشــور را 
تکمیل کرد و یا به اندازه مورد نیاز تأمین کشنده برای 
این شــبکه را در دســتور کار قرار داد. با همین مبلغ 
نمی توان به نوسازی کلان در شبکه ناوگان جاده ای 
کشــور دســت برد و یا آنکه همین مبلغ را نمی توان 
برای خرید تعداد زیادی هواپیما برای خروج کشور از 

بحران ناوگان هوایی هزینه کرد؟

تغییرات اساسی برای اجرایی شدن پروژه
در این میان کارشناسان معتقدند باید مدل تصمیم 
گیری در خصوص اجــرای پروژه هــای زیربنایی 
تغییر کند. پیشــتر امید می رفت تــا تکمیل طرح 
جامع حمل و نقل کشــور بتواند مانعی برای شروع 
به کار چنین پروژه هایی باشــد. اما آنچه در واقعیت 
مشــهود اســت، وجود راه های غیررســمی برای 
تصویب و تعریف پروژه های بی اولویت و یا پر هزینه 
این چنینی است. بدون شــک تا زمانی که فرآیند 

تعریف یک پروژه زیربنایی تغییر نکند، نمی توان به 
اصلاح این وضعیت امید داشت.متأسفانه در شرایط 
حال حاضر شاهد این هستیم که به واسطه تصمیم 
عده ای معــدود، منابع عمومی کشــور که متعلق 
به آحاد جامعه اســت، صرف ســاخت پروژه هایی 
می شــود که سرنوشــت نامعلومی دارند. مسلماً 
تغییر ریل ســرمایه گذاری در پروژه های زیربنایی 
از بودجه محور به مردم محور، می تواند از تعریف و 
اجرایی شدن چنین پروژه هایی جلوگیری به عمل 
آورد و ظرفیت های فنی و اجرایی کشــور را درگیر 

این اقدامات بی نتیجه نگرداند.

 ۷۰ درصد پروژه قطار سریع السیر
 تهران- قم- اصفهان به پایان رسیده است

علیرضا صلواتــی؛ مجری طرح هــای زیربنایی 
استان اصفهان درخصوص پروژه ریلی اصفهان- 
تهران به خبرنگار مهر گفــت: درحال حاضر ۷۰ 
درصد زیر ســازی های قم به اصفهــان به اتمام 
رسیده است و حدود ۴۵ کیلومتر تمام معترضات 
پاکسازی شده است و نزدیک به ۲۰ کیلیومتر آن 
مانده است که در این مدت ملک ها مسیر برداشته 

خواهد شد.
وی در ادامه بیان کرد: در حال حاضر تأسیســات 
کارگری به پیمانکاران تحویل داده شــده است تا 
اجرای ریل گذاری آغاز و تویل گردد، طرح جدید 
این پروژه هزینه های کمتری نســبت به قبل پیدا 
کرده اســت بنابراین موانع مورد نیاز و اقتصادی 

یکی پس از دیگری به پایان می رسد.
مجری طرح های زیربنایی استان اصفهان درباره 
موانع اظهارداشــت: مانع اصلی ارتبــاط بانکی و 
بین المللی اســت که به زودی این مشــکل هم 
برطرف خواهد شــد.وی زمان پایان پروژه را نیز 
اعلام رکد: این پروژه به یاری مســؤولین تا پایان 
دولت ســیزدهم به پایان خواهد رســید با توجه 
به اینکه اگر این پروژه اجرایی شــود اولین پروژه 
سریع السیر خواهد شد البته تکنولوژی آن توسط 
دانش آموختان ایرانی انجــام گیرد چرا که موانع 
این پروژه ۴ دولت اســت که نمی گذارد این پروژه 
به پایان برسد. اگر این پروژه به دست متخصصین 
ایرانی به پایان رســد می توان امید داشت تا اینکه 
پروژه های مشابه این قطار ســریع السیر در ایران 
اجرایی شــود.علیرضا صلواتی در ادامه بیان کرد: 
در حال حاضر ۳۰ الــی ۵۰ درصد این پروژه بومی 
سازی شده است و این بومی سازی به اشتغالزایی 
نیز کمک ویــژه ای خواهد کرد البتــه باید به این 
نکته توجه کــرد که این قطار از تهــران به قم و به 
اصفهان است و ادامه این پروژه در ۸ استان کشور 
نیز اجرایی خواهد شد.مجری طرح های زیربنایی 
استان اصفهان در ادامه از استقبال مردم نسبت به 
این طرح گفت: اســتقبال مردم از یان پروژه برای 
استغالزایی مســتقیم و غیر مستقیم است و اتمام 

پروژه باعث بهره بری اقتصادی نیز خواهد شد.

روسیه چگونه تحریم های بانکی را بی اثر کرد؟

صادرات ریالی، نسخه ای اشتباه برای اقتصاد ایران
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شرکت سپرده گذاری مرکزی:
 زمان دقیق واریز سود سهام عدالت 

معلوم نیست

در اجلاس برنامه همکاری های جامع تهران - پکن

ورت  تاکید ایران و چین بر ضر
احترام به تمامیت ارضی 

جمهوری اسلامی

 هم زمان برگزاری نمایشگاه بین المللی هوافضای در کیش
 انجام می شود

 آغاز دور جدید مذاکرات سازمان فضایی ایران 
وسیه و آژانس فضایی ر

وزیر اقتصاد اعلام کرد
نهایی شدن ۱۶ نقطه تفاهم برای 
اجرای سند ۲۵ ساله ایران و چین
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وزیر

وزیر کار در مــورد کالابرگ گفت: کســانی که 
احســاس می کنند به جای یارانه نقدی به کالا 
نیاز دارند، قبل از موعد یارانه می توانند از طریق 
حساب پشــتیبان ۱۱ قلم کالای اساسی مورد 

نیاز خود را دریافت کنند.
 ســید صولــت مرتضوی بــه مناســبت هفته 
پژوهــش و در جلســه تقدیر از پژوهشــگران 
برتــر زیرمجموعه هــای وزارت تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعــی در جمع خبرنــگاران در مورد 
قــول دولت بــرای اختصاص ســهام عدالت به 
جاماندگان تحت پوشــش کمیته امــداد امام 
خمینی )ره( و ســازمان بهزیســتی اظهار کرد: 
همه کســانی که احســاس می کنند حقوقی از 
آنها جا مانده اســت، می توانند به دستگاه های 
اجرایی مرتبط مراجعه و حقــوق جامانده خود 

را پیگیری کنند.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی تاکید کرد: 
اگر حقی از آنها تضییع شــده است، می توانند از 

دستگاه های مرتبط پیگیری کنند.
وی درباره طرح کالابرگ الکترونیکی نیز گفت: 

یک شــبکه ملی اطلاعات ایجاد و طرح کالابرگ 
الکترونیکــی به صــورت نمونه و آزمایشــی در 
برخی اســتان ها اجرا شــده اســت که قبل از 
پرداخت یارانه به مردم، یارانه آنها به یک حساب 

پشتیبان واریز می شود.
مرتضــوی افــزود: در همین رابطه کســانی 

که احســاس می کنند به جــای یارانه نقدی 
باید کالا دریافــت کنند، قبــل از موعد یارانه 
می توانند از طریق آن حســاب پشــتیبان ۱۱ 
قلم کالای اساســی مورد نیاز خــود را دریافت 

کنند.
وی ادامه داد: مبالغ مورد نیاز بــرای تهیه اقلام 
اساســی از طریق شــبکه پشــتیبان اعتباری 
تأمین می شــود و اگر سرپرســت خانوار تحت 
هر شرایطی احســاس کرد نیاز به پول نقد دارد، 
می تواند از یارانه نقدی در موعد مقرر اســتفاده 
کند، بنابراین استفاده از کالابرگ الکترونیکی و 

یا یارانه نقدی اختیاری است.
مرتضوی در مورد زمان اجــرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی بــه صورت سراســری، گفت: فعلًا 
مرحله آزمایشی در سه اســتان اجرا می شود که 
باید نتایج آن مشــخص شــود و بعد از مشخص 
شــدن نتایج در صورت موفق بــودن به صورت 
سراسری اجرا می شود. دولت در حال بررسی این 
طرح است و البته زیرساخت های لازم را هم برای 

اجرای این طرح فراهم می کند.

ح کالابرگ وزیر کار خبر داد؛ اعطای ۱۱ قلم کالا در طر

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای 

مناقصه گزار: اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان
موضوع مناقصه شماره 106/01/23557:

تهیه  نقشه و تطبیق و مستند سازی مناطق کشاورزی )زراعی و باغی( تا مرحله تثبیت شهرستان شوشتر به مساحت 20000 هکتار 1106/01/23557

شناسه آگهی:1426184

مناقصه با ارزیابی کیفی به صورت فشرده
 شماره 106/01/23557 

نوبت اول

محل تامین اعتبار: سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
مهلت دریافت اسناد: از روزچهارشنبه 1401/9/23 لغایت روز سه شنبه مورخ 

1401/9/29
محل دریافت اسناد:کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا 
ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت مناقصه محقق سازند.
 آگهی مناقصه در سایت اداره کل ثبت اسناد و املاک استان به نشانی: 

www.kz.ssaa.ir نیز درج شده است. 
تاریخ تحویل و بارگذاری پاکت های )الف، ب، ج( :مناقصه روز یکشنبه 

1401/10/11 تا ساعت 14 
دوشنبه  روز  صبح   9 ساعت  ج:  و  ب  و  الف  پاکت  بازگشایی  تاریخ 

1401/10/12 می باشد. 
گروه و رشته شغلی: شرکت هایی اجازه شرکت در مناقصه را دارند که دارای 
صلاحیت نقشه برداری زمینی با پایه یک از سازمان برنامه و بودجه کشور باشند 
و حداکثر مبلغ مجاز عقد قرارداد آن ها از جمع مبلغ اعلام شده در برگ پیشنهاد 

قیمت کمتر نباشد و پیشنهاد فنی آنها مورد تائید مناقصه گزار باشد. 

محل تحویل پاکت های مناقصه: پیشنهاد قیمت به انضمام کلیه مدارک اعلام 
شده از طریق سامانه تداراکات الکترونیک دولت اعلام گردد و پاکت الف حاوی 
ضمانت نامه بانکی به نشانی خوزستان- اهواز- امانیه- خیابان مدرس- دبیرخانه اداره 

کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان تحویل و رسید دریافت شود. 
نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: مبلغ ضمانت نامه بانکی در وجه اداره 
کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان برای مناقصه شماره 106/01/23557 به 
مبلغ 3/347/000/000 ریال )معادل سه میلیارد و سیصد و چهل و هفت میلیون 
ریال( می باشد که می بایست برای مدت 90 روز معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام 
کارفرما قابل تمدید باشد. ضمنا به پیشنهاداتی که فاقد ضمانت نامه یا امضاء مخدوش 
و مشروط و ضمانت نامه های کمتر از میزان مقرر، چک تضمین شده و چک شخصی 
و نظایر آن و پیشنهاداتی که پس از انقضاء مدت مقرر در آگهی واصل شود مطلقا 

ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است. 
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برجام، سیاست خارجی و شرایط جدید
حسین ملائک  تقریبا تمامی معادلات سیاســی و بین المللی که به 

توافق برجام در ۲۰۱۵ منجر شد از اعتبار ساقط است.
حمله روسیه به اکرایین ، مذاکرات لشگر ابن ســعد با سید الشهدا )ع( 
در کربلا و پرونده هســته ایی ایــران همگی در چارچــوب یک منطق 
مشخص قابل توجیه و تحلیل است. بدین معنی که وقتی واحد سیاسی 
بزرگتر و قویتر برای واحد سیاســی کوچکتر و ضعیف تر با اســتدلال 
خود ) درســت یا غلط ( تعیین تکلیف میکند، واحد سیاســی کوچکتر 
در صورت مخالفت یا مقاومت لاجرم متحمل خســارات ســنگین و در 

مواردی جبران ناپذیر میشود .
در حمله روســیه به اکرایین حداقل تا کنون بیســت درصد سرزمین 
ازدست اکرایین خارج شده ، زیر ســاختها نابود ،بخش بزرگی از مردم 
از خانه و کاشانه آواره شــده اند و برای مدت نامعلومی بلاتکلیفی بر این 

کشور حاکم شده است .
در کربــلا، آن جنایت عظیم صورت گرفت و امام مســلمین شــهید و 
خانواده اش به اســارت رفت و اصلا دین و دین مداری به مدار جدیدی 

وارد شد .
در پرونده هســته ایی هم تا کنون بیش از بیســت ســال و تــا آینده 
نامعلومی تحریم های اعمالی بر کشــور باعث از بیــن رفتن اقتصاد و 
فرهنگ و بهم ریختگی اجتماعی شــده و خواهد شــد . از ورشکستگی 
شرکتهای کوچک تا افزایش طلاق ، از بحران جدی مهاجرت تا عصیان 
های اجتماعی ، از نزول تعاون و دوستی به حرص و آز فردی ، از کسری 
بودجه های متوالی تا ناتوانی مســئولین دردادن وعــده های معتبر، 
از بین رفتن رونق اقتصادی و رشــد رانت خــواری ،دزدی و اختلاس و 
نهایتا نا مشخص بودن آینده و...... همه و همه نتیجه مخالفت  استکبار 
جهانی  با سیاست ما تحت عنوان برنامه هسته ایی است . بعبارت دیگر 
آنها نگذاشــتند که  برنامه هسته ایی  هرچه که هســت، منجر به رشد 
اقتصادی) رشــد اقتصادی منفی در ۱۰سال گذشــته ( ،کاهش تورم ، 
رشد سرمایه گذاری و رشد اشــتغال ) کاهش ۳۵% درآمد سرانه ملی ( 

در کشور شود .
اگر واقع گرا باشیم ، در مورد ایران  استکبار جهانی  ، تنها آمریکا ، اروپا و 
اسراییل نیستند . اینها بخاطر نفوذ صهیونیسم حتما نمیخواهند ایران 
دارای امکانات اتمی بشــود و ســهم بزرگی در مخالفت با این برنامه را 
دارند . اما روســیه هم در فاصله نه چندان دور تری از آنها در مورد اتمی 
شــدن ایران حساســیت خود را دارد و تقریبا همین سیاست را دنبال 

میکند . 
چین که در گذشــته بی علاقه نبود ایران و پاکستان از طریق این کشور 
اتمی شــوند با گســترش تجارت و گره خوردن منافــع جهانی اش با 
سیاست های عربستان و اسراییل ، با نظر مخالفت آنها اختلافی اساسی 
ندارد . چنانچه در بیانیه های صادر شده در ســفر آقای شی جین پین 
به ریاض در ۸و ۹ دسامبر ســال جاری آنرا مشاهده کردیم . غرب بدون 
حمایت چین و روسیه نمیتوانست تحریم های بین المللی را علیه ایران 

سازماندهی کند.
بهر صورت برآیند تلاش سیاســتهای  اســتکبار جهانی  برای از بین 
بردن برنامه هســته ایی ایران با چاشــنی ظالمانه و غیر انسانی ترور 
دانشــمندان هســته ایی و تخریب دســتگاهها و تاسیسات مربوطه 
و نهایتا تحقیــر دســتگاههای اطلاعاتــی و امنیتــی در ناتوانی از 
در حراســت از آنها در یک طرف و قدرت مقاومت مــادی و ظرفیت 
مذاکراتی ایران در طــرف دیگر در ســال ۲۰۱۵) ۱۳۹۴ ( منجر به 
نگارش ســاختار تفاهم بین المللی برای چگونگی تعامل با ایران بنام  

برجام  شد .
از اول هم این شــک و تردیــد وجود داشــت که با فــرض ثابت بودن 
سیاستهای داخلی و خارجی  جمهوری اســلامی  امید به نرمال شدن 
وضعیت اتمی ایران بعد از پایان یافتن محدودیت های زمانی ذکر شده 
در برجام  دور از واقعیت خواهد بود و آنها بدنبال بهانه برای مانع تراشی 
در اجرای این برنامه باشــند . اما انتخاب ترامپ و سیاستهای غیر نرمال 
او این برنامه را جلو انداخت و ما شــاهد بحران در روابط ایران و غرب از 

سال ۱۳۹۷ به اینطرف هستیم .
این یکطرف ماجرا و خواست  دشمنان  ایران . آنطرف ماجرا نیز ، ایران و 

تصمیم گیری در مورد این پرونده قرار دارد .
تکلیف  موافقان برجام  مشــخص اســت . آنهــا معتقدند بــا توجه به 
محدودیتهای بین المللی از مذاکره با  دشمن  بیش از این عاید نخواهد 
شد . اگرچه ممکن است در مذاکرات با توجه به شرایط تغییرات مختصر 
در تعهدات آنها یا برخی چشم پوشی ها در اجرا البته در مقابل تحمیل 
هزینه بیشتر بوجود آید لیکن آنها اتمی شدن ایران را حمایت نخواهند 

کرد .
از طرف دیگر بنظر میرسد مخالفان برجام  در فقدان تعریف یک هدف  
منفعت دار با معنی ، از نداشتن استراتژی رنج میبرند و به همین دلیل 
باعث بالاتر رفتن هزینه های کشور شــده اند . از تصویب قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم هــا و صیانت از منافع ملت ایران  آذر ۱۳۹۹ 
تا اقدامات اخیر در بکار گیری نســل های جدید ســانتریفیوژ نتنها 
نتوانســته ذره ایی از تحریم ها را کاهش دهد و یا حتی اندکی اشتغال 
درســت کند که باعث افزایش هزینه ها و فشــارها بدون دســتاورد 

گردیده است .
نباید سیاست بازی ســخیف در ایران را با اصل سیاست مخدوش کرد. 
مصاحبه اخیر وزیر امــور خارجه با اصحاب رســانه ) ۲ آبان ۱۴۰۱ ( و 
جمع بندی ۱۳ مــاه فعالیت دولــت جدید بوضوح نشــان میدهد که 
سیاست خارجی کشور حول محور حل مســئله برجام  شکل گرفته و 
هیچ انتخابی برای ایــن گروه جدید که با بد ترین فحاشــی ها و تهمت 
ها و ناروایی ها به وزیر خارجه و دولت قبل ســکان سیاست را به دست 
گرفته اند نمانده جز پیگیری و پافشــاری بر هر آنچه آنها نوشته و امضا 
کرده بودند . بعبارت دیگر شــعار و ادعای جدا کردن مذاکرات برجام از 
معیشت مردم حرف و سیاست ناشــدنی بود و پافشاری بر این سیاست 
با توهم  حمایت های چین و روســیه هم چاله بزرگتری جلوی پای این 

ملت خواهد گذاشت .

شرایط جدید :
تقریبا تمامی معادلات سیاســی و بین المللی که منجر به توافق برجام 
در ۲۰۱۵ شــد از اعتبار ساقط اســت . تجاوز ناموفق و ناتمام روسیه به 
اکرایین و روبرو شــدن با انواع تحریم ها که حداقل ۱۰ سالی این کشور 
را به خود مشــغول خواهد کرد ، موقعیت تدافعی چین در مقایســه با 
سالهای مذاکرات برجام در صحنه بین المللی ، ارتقاء روابط اسراییل با 
منطقه عربی ، ارتقاء شرایط سیاسی و اجتماعی و بین المللی عربستان 
ســعودی و نهایتا ارتقاء کیفیت فنی پــروژه های اتمــی از یکطرف و 
تحولات داخلی کشــور از طرف دیگر میگوید که ایــران باید در برنامه 
اتمی خود یک بازنگری جدی چه بلحاظ سیاسی و چه محتوایی صورت 
دهد. بنظر نمیرســد برجام  چه بلحاظ حقوقی و چه سیاسی دیگر قابل 
استناد و اتکا باشد . طرح نوینی با در نظر گرفتن شرایط جدید مورد نیاز 

است .

یادداشت

رئیس جمهور گفت: برخی مواضع مطرح شده در سفر 
اخیر رئیس جمهور چین به منطقه موجب ناخرسندی 
و گلایه مندی ملت و دولت ایران شــده و مطالبه جدی 

ایران جبران مواضع بیان شده است.
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیســی در این دیدار با 
بیــان اینکه روابط جمهوری اســلامی ایــران و چین 
از ابتدای پیروزی انقلاب اســلامی همــواره در حال 
گسترش بوده اســت، گفت: برخی مواضع مطرح شده 
در ســفر اخیر رئیس جمهور چین بــه منطقه موجب 
ناخرســندی و گلایه مندی ملت و دولت ایران شده و 

مطالبه جدی ایران جبران مواضع بیان شده 
است.

وی حضور هیئــت چینی در ایــران را برای 
توســعه همکاری های اقتصــادی و تجاری 
دوکشور مهم دانست و با اشــاره به توافقات 
مهم انجام شــده در دیدارهای قبلی رؤسای 
جمهور دو کشور بر تلاش مسئولان دو طرف 

برای اجرایی شدن آنها تاکید کرد.
در این دیدار هــو چون هوا معاون نخســت وزیر چین 
نیز در این دیدار ضمن ابلاغ ســلام گرم شــیء جین 

پینــگ رئیــس جمهــور چین بــه رئیس 
جمهوری اســلامی ایران، بر اراده چین برای 
توســعه روابط با ایران قوی، به عنوان راهبرد 
دائمی این کشــور وتغییر ناپذیری این اراده 
تاکید کرد و گفت: عــزم چین برای تقویت و 
تعمیق روابط با جمهوری اسلامی ایران فارغ 
از تحــولات منطقــه ای و بین المللی تداوم 

خواهد داشت.
معاون نخســت وزیر چین تصریح کرد: چین همواره 
به حاکمیت ملی و تمامیت ارضی جمهوری اســلامی 

ایران احترام گذاشته و از تلاش ایران برای تأمین منافع 
اساسی خود حمایت می کند.

معاون نخست وزیر چین همچنین از نتایج دیدارهای 
خود با مقامات ایرانی به رئیس جمهوری اسلامی ایران 
گزارش داد. براین اساس با آغاز اجرایی شدن عملیات 
سرمایه گذاری مشترک ده ها میلیارد دلاری و توسعه 
همکاری های اقتصادی صنعتی، انرژی، ترانزیت و مالی 
و بانکی، طرفین گام بلندی در راســتای اجرایی شدن 
همکاری های راهبردی و توسعه ای در روابط دو کشور 

بر می دارند.

وزیر کشور با اشــاره به تشکیل قرارگاه جوانی جمعیت 
در همه اســتان ها گفت: استان های شــمالی کشور از 

لحاظ جمعیت وضعیت بحرانی دارند.
احمد وحیدی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
و در جریان بررسی نحوه عملکرد دستگاه های مسئول 
در اجرای قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
اظهار داشت: در وهله اول لازم است از اهتمام مجلس 
شورای اسلامی به موضوع حســاس و مهم حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت تشکر کنم. سیاست های کلی 
جوانی جمعیت در ســال های قبل ابلاغ شده بود اما تا 
زمانی که قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
توسط مجلس تصویب نشــده بود کاری انجام نمی شد 
اما این قانــون و پیگیری های مجلس تأثیر به ســزایی 

داشته است.

وی با اشــاره به اقدامات وزارت کشــور بعد 
از ابلاغ قانــون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت گفت: ما در سراســر کشور یعنی در 
۳۱ اســتان قرارگاه های جوانــی جمعیت را 
تشکیل دادیم و استانداران به صورت جدی 
این موضــوع را دنبال می کنند. در ســطح 
شهرســتان ها هم این کار انجام شده و بیش 

از ۹۰ درصد شهرستان ها در این راستا فعال شده اند.
وزیر کشــور بــا بیــان اینکه عــلاوه بر این قــرارگاه 
مردمــی جمعیــت را راه انداختیــم، تصریــح کرد: 
دستورالعمل های حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
نیز ابلاغ شده و طبق آن عمل می شود و کارگروه هایی 
هم برای تحقق قانون مذکور در سراسر کشور تشکیل 

شده است.

وحیدی افزود: متأسفانه برخی از استان ها به 
ویژه استان های شمالی، گیلان، مازندران و 
سمنان از لحاظ جمعیت، وضعیت بحرانی و 
وخیم تری نسبت به استان های دیگر دارند و 
ما به صورت جدی پیگیری می کنیم که این 

مشکل حل شود.
وزیر کشــور بیان کرد: مساله بعدی آن است 
که ما شــاخص های اجرایی ســازی قانون حمایت از 
خانــواده و جوانی جمعیت را به صــورت مرتب رصد و 
کنترل می کنیــم. یک ســامانه اختصاصــی درباره 
جمعیت راه افتاده که اعداد و ارقــام در آن جمع آوری 
شــده و تحت رصد ما قــرار می گیــرد. همچنین میز 
جمعیتی برای ایــن کار رفاه افتاده تا بتوانیم مســائل 

مطالعاتی لازم را در این زمینه دنبال کنیم.

وی اظهار داشــت: علاوه بــر این یکســری کارهای 
آموزشــی و پژوهشــی در دســتور کار قرار دادیم تا 
سیاســت های جمعیتی و کنترل بحران تجرد دنبال 
شــود. آموزش مدیران و مردم نیز مساله مهمی است 
که پیگیری می شود. جلساتی با مسئولان استان های 
مختلف برگزار و تلاش شــده تا هر کســی نقشــه راه 
جمعیتی اســتان خــود را دنبال کند و بــر آن نظارت 

می کنیم.
وحیدی خاطرنشــان کرد: البته یکســری ابهامات در 
قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت وجود دارد 
که این موارد را احصا کردیم تا اصلاح قانون انجام شود. 
در برنامه هفتم توســعه نیز قطعاً به موضوع حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت توجه خواهد شــد و ما کاملًا 

آمادگی داریم که از مزایای این قانون استفاده کنیم.

دولت

وزیر

هادی رضایی  رئیس مرکز اســناد انقلاب 
اسلامی گفت: در شــرایط فعلی دشمن در 
اندیشه فروپاشــی نظام نیست بلکه تلاش 
می کند با ابزارهایش از ســرعت پیشرفت 

جمهوری اسلامی بکاهد.
 به نقل از پایگاه اطلاع رســانی مرکز اسناد 
انقلاب اســلامی، حجت الاسلام مصطفی 
پورمحمدی در دیدار با تعــدادی از فعالان 
اسبق دانشجویی با بیان اینکه شأن و جایگاه 
والای دانشگاه و دانشجو اقتضا می کند مورد 
احترام واقع شــود و بــا ادب و نزاکت با آنان 
صحبت شود، اظهار کرد: البته از دانشجویان 
هم انتظار مــی رود مطالبات و نقدهای خود 
را در فضــای آرام همــراه بــا ادب و متانت 

مطرح کنند.
رئیس مرکز اســناد انقلاب اسلامی با بیان 
اینکه جامعه ایران در عصر کنونی به تحول 
همه جانبــه اجتماعی از ســطح عمومی تا 
اندیشگانی و حاکمیتی نیاز دارد، ادامه داد: 
زیربنای این مهم شکل گیری یک دستگاه 
محاســباتی صحیح مبتنی بر شــناخت از 
خود و شــرایط درون ســرزمینی و جهانی 
در همه ســطوح اســت، یعنی هم مردم و 
هم نخبگان و هم حاکمان از این دســتگاه 
محاســباتی در همه عرصه های اجتماعی 
اســتفاده کنند تا از این طریق یک پاســخ 
همه جانبه به جنگ ترکیبی دشــمن داده 

شود.
پورمحمدی افزود: شــناخت شرایط یکی 
از پایه های اصلی یک دســتگاه محاسباتی 

درســت اســت، چراکه امروز با ورود ایران 
به معادلات جهانی در کنــار نقش آفرینی و 
حمایت از ملت مظلوم یمن و سوریه و قدرت 
گرفتن حــزب الله لبنــان و روی کار آمدن 
دولت جدید عــراق و تمایــل طالبان برای 
همکاری با ایران و در نهایت فشــار بر گردن 
اسرائیل توسط فلسطینیان، دشمنان، ایران 
را با هدف مانع سازی بر سر این مسیر متحد 
کرده و این نشان از قدرت کشور ما است. به 
همین دلیل می توان گفت در شرایط فعلی 
دشمن در اندیشــه فروپاشی نظام اسلامی 
نیست، بلکه در تلاش است با تمام ابزارهای 
خود از سرعت پیشرفت جمهوری اسلامی 
بکاهد، اما اگر بتواند از طریــق ایجاد موانع 
در مســیر جمهوری اســلامی از سرعت و 
قدرت تاثیرگــذاری آن بکاهد به تحقیق در 
آینده، تضعیف نظام و سپس اهداف بالاتر را 

تعقیب خواهد کرد.
دبیر عالی جامعــه روحانیت مبارز گفت: 
دشــمن برای وصول به هــدف خود که 
ایجاد موانع در مســیر حرکت جمهوری 
اســلامی اســت در تمــام عرصه هــای 
اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی، سیاســی 
و امنیتی و به ویژه ســایبری وارد شــده 
و یــک جنگ ترکیبــی تمام عیــار علیه 
جمهوری اســلامی راه انداخته اســت. 
از طــرف دیگر تحقق نیافتن شــعارهای 
دولت در عرصه هایی چون کنترل تورم، 
ثبات بازار، کنترل نقدینگی در کنار نبود 
تفاهم عمومی حاکــی از مطلوب نبودن 

شرایط داخلی است.
وی یــادآور شــد: همراهــی مــردم در 
تحول سازی، اصلی ضروری است و نبود این 
همراهی، منشاء بسیاری از ناموفقیت های 
دولتمردان اســت؛ بــه طور مثــال آقای 
احمدی نژاد با وجود اینکــه از معایب یارانه 
عمومــی آگاه بــود ناچار بــه تخصیص آن 
شــد یا آقای روحانی با وجود اینکه همه از 
هدفمنــدی یارانه ها و حــذف دهک های 
بالایی و ســوق دادن ارز حاصله از حذف این 
دهک ها به سمت تولید ســخن می گفتند 
تنها به خاطر همراهی نکردن عمومی آن را 

اجرایی نکرد.
دبیر عالــی جامعه روحانیت مبــارز افرود: 
در تحلیل شــرایط باید به ایــن نکته توجه 
داشت که با وجود ارتباط چند سویه شرایط 
داخلی و خارجــی و عرصه هــای مختلف 
سیاســی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی، 
کنشــگری و تحول خواهی در آنها منوط به 
تحول در همه حوزه هاســت؛ به طور مثال 
اینکه برجام در ســطح بین المللی ســبب 
تسهیل در تحولات اقتصادی کشور خواهد 
شد امری درست اســت اما اینکه تحول در 
داخل و در حوزه اقتصاد را تنها به یک عامل 
بین المللی وابســته کردن، درست نیست. 
پس کنشــگران هر عرصه ای بایــد در نظر 
بگیرند که مدیریت کشور امری چندلایه و 
مرتبط به یکدیگر اســت و از هیچ حوزه ای 
نباید غافل بود و به هیچ حوزه ای نیز بسنده 

نکرد.

پــور محمدی ادامــه داد: در کنــار تحلیل 
شــرایط داخلی و خارجی، شناخت از خود 
بسیار مهم اســت، اینکه در شناخت از خود 
دچار کم ببینی یا بزرگ بینی نشــویم. یکی 
از سفرای ســابق آمریکا در مصر گفته بود با 
تمام فشارهایی که آمریکا به ایران وارد کرد 
ایرانی ها دائماً در حال پیشــرفت هســتند 
و امــروز ایرانی ها یک قــدرت تاثیرگذار در 
خاورمیانه اند و یکی از عوامل موفقیت ایران 
را سیســتم آموزش و پــرورش جمهوری 
اسلامی بیان کرده بود؛ درحالی که هر کدام 
از ما وقتی به سیســتم آمــوزش و پرورش 
کشــور نگاه می کنیم تنها بــر نقاط ضعف 
تمرکز می شود، در نتیجه نباید در شناخت 
خود دچار کم بینی شد، در کشور ما و در ۴۰ 

سال گذشته تحولات بسیار مثبتی رخ داده 
که آگاهی از آن انرژی مثبــت بالایی برای 
افزایش ســرعت حرکت تحولــی و جبران 

ضعف ها ایجاد می کند.
وی اظهار کرد: البتــه در مقابل نباید دچار 
غرور و خودبزرگ بینی کاذب شــد و بدون 
شــناخت از توانایی ها از اقداماتی ســخن 
گفت کــه قابل اجرا نیســتند، مثــلًا اینکه 
در ۴ سال ۴ میلیون شــغل و مسکن تولید 
می شــود یک شــعار غیرقابل اجرا اســت 
چراکه توانایی کشــور در تحقــق آن لحاظ 
نشده اســت و به نتیجه نرسیدن این چنین 
شــعارهایی که زمینه هــای اجرایی آن در 
شرایط فعلی کشور وجود ندارد، باعث یاس 

و سرخوردگی مردم است.

مواضع اخیر رئیس جمهور چین موجب گلایه مندی ملت ایران شد

قرارگاه جوانی جمعیت در همه استان ها تشکیل شده است

خریــدار   معــاون اول رئیــس جمهور 
کشــورمان و معاون نخست وزیر جمهوری 
خلق چین در دیدار و گفــت و گو با یکدیگر 
ضمن تاکید بر تســریع بر اجرایی شــدن 
توافقات تهران ـ پکن، ضــرورت احترام به 
تمامیــت ارضی جمهوری اســلامی را یک 

اصل مهم و خدشه ناپذیر دانستند.
محمــد مخبــر در اجــلاس »برنامــه 
همکاری هــای جامــع ایــران و چین« که 
با حضور هو چون هوآ معاون نخســت وزیر 
چین و هیات عالی رتبه چینی برگزار شــد، 
روابط دو کشور را دیرینه و تاریخی توصیف 
کرد و گفت: روابط تهــران و پکن از جایگاه 
رفیعی بــرای رهبران دو کشــور برخوردار 
اســت و رییس جمهــور کشــورمان نیز با 
جدیت مناسبات بین تهران و پکن را دنبال 

می کند.
معــاون اول رییس جمهور دیدار رئیســان 
جمهور ایران و چین در ســمرقند را یادآور 
شــد و آن را پراهمیــت و به عنــوان نقطه 
عطفی در روابط دو کشور ارزیابی و از رییس 
جمهور چیــن به خاطر حمایــت از حضور 
ایران در ســازمان هایی نظیر شــانگهای و 

بریکس قدردانی کرد.
مخبر تاکید کرد که ایــران و چین در مقابله 
با یک جانبه گرایی جهان ســلطه از وحدت 
نظر و مواضع واحدی برخوردار هســتند و 
مذاکرات خوب و سازنده ای میان دو کشور 

در خصوص موضوعــات مختلف در جریان 
است.

معاون اول رییس جمهور بــه ذخایر نفت و 
گاز ایران و ظرفیت های گسترده کشورمان 
در بخش های مختلف نظیر ترانزیت اشــاره 
و خاطرنشــان کرد که تهران آمادگی دارد 
همکاری های مشــترک خــود را با پکن در 
بخش های مختلف نظیــر انرژی، ترانزیت و 

تولید مشترک گسترش دهد.
مخبر تصریح کرد کــه با توجه بــه افتتاح 
سرکنســولگری چیــن در بندرعبــاس، 
مناطق ویژه اقتصادی قشم، چابهار و اروند 
می توانند به مناطقی بــرای همکاری های 
مشترک شرکت های ایرانی و چینی تبدیل 

شوند.
وی گفت که با وجــود حجم بالای مبادلات 

تجاری و اقتصادی تهران و پکن، استفاده از 
ارز ملی دو کشــور در این مبادلات به میزان 
حداقلی است که باید آن را گسترش دهیم 
و نسبت به استفاده هر چه بیشتر از ارز ملی 

دو کشور اقدام کنیم.
معــاون اول رئیس جمهور حفــظ و احترام 
به تمامیت ارضــی جمهوری اســلامی را 
موضوعی حســاس و مهم برای مسئولان و 

آحاد ملت ایران برشمرد و رعایت این اصل 
متقابل و خدشــه ناپذیر را از ســوی همه 

کشورها ضروری دانست.

چین از حاکمیت ملی، تمامیت ارضی
 و عزت ملی ایران حمایت می کند

معاون نخست وزیر چین نیز در این اجلاس 
با اشاره به ســوابق تاریخی روابط دو کشور، 
اظهار داشت: اراده چین برای توسعه روابط 
راهبردی جامع با ایران هیچ گاه تغییر نمی 
کند. چین از حاکمیت ملی، تمامیت ارضی 
و عزت ملی ایران و مبارزه با دخالت خارجی 
حمایت می کند. دو طرف در این زمینه باید 
بصورت قاطع از همدیگر پشتیبانی کرده و 
در زمینه مبارزه با تروریسم نیز همکاری ها 

و هماهنگی های خود را تقویت کنند.
هو چون هــوآ به برنامه ۲۵ ســاله همکاری 
مشترک دو کشور و دســتاوردهای حاصل 
از توافق های طرفین گفت: این دستاوردها 
برای دو طرف مهم و مثبت است که حاصل 
تلاش مشــترک بــوده و پکن مایل اســت 
همــکاری و هماهنگــی خود را بــا تهران 
تقویت کنــد تا روند توســعه مناســبات 

دوکشوراستمرار داشته باشد.
گفتنی است هیات های عالی رتبه دو کشور 
پس از مذاکرات امروز در خصوص ۱۶ محور 
جدید همــکاری در بخش هــای مختلف 

اقتصادی با یکدیگر توافق کردند.
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وزیر اقتصاد اعلام کرد
 نهایی شدن ۱۶ نقطه تفاهم برای اجرای سند 

۲۵ ساله ایران و چین
وزیر اقتصاد ضمن اشاره به دیدار روسای جمهور ایران و چین در آینده ای 
نزدیک، از نهایی شــدن ۱۶ نقطه تفاهم بین دو کشور برای پیاده سازی 

تفاهم ۲۵ ساله خبر داد.
 احسان خاندوزی در یک گفت و گوی تلویزیونی در مورد همکاری های 
ایران و چین در قالب سند ۲۵ ســاله، اظهار کرد: به عنوان مقدمه برای 
فراهم شــدن توافقات ایران و چین در دیدار آتی رؤســای جمهور دو 
کشــور که در آینده صورت خواهد گرفت، اجلاســی با حضور بالاترین 
مقام چینی در حوزه ایران که معاون نخســت وزیر چین است و معاون 
اول رئیس جمهور ایران که عالی ترین مقــام مذاکراتی ایران در حوزه 

چین است، امروز این اجلاس برگزار شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: این اجــلاس بر چهار کمیته متکی 
بود که دیروز در حوزه هــای چهارگانه بین دســتگاه های اقتصادی و 
تخصصی بین دو کشــور منعقد شــده بود و به ۱۶ نقطه تفاهم بین دو 
کشور برای پیاده ســازی تفاهم ۲۵ ســاله ایران و چین رسیده بود که 

امروز این ۱۶ تفاهم در اجلاس نهایی شد.
وی ادامه داد: بر همین اساس بنا شــد اقدامات اجرایی آن هم در حوزه 
انرژی، نفت و گاز، هم در حوزه سرمایه گذاری های مشترک دو کشور، 
هم در حوزه تعاملات مالــی، ارزی و بانکی و هــم در زمینه پروژه های 
اســتراتژیکی چه در زمینه ترانزیت و چه در حوزه های زیرســاختی و 
بنادر ایجاد شود و در دستور کار جزئیاتی قرار گیرد که این جزئیات در 
ملاقات دو رئیس جمهور چین و ایران بررسی و در نهایت توافق قطعی 

برای اجرایی شدن این جزئیات فراهم شود.

اجرایی شدن توافقات ایران و چین به زودی
خاندوزی در مورد زمان اجرایی شــدن توافقات بین دو کشور، تصریح 
کــرد: در دیدارهایی کــه دیروز در چهــار کمیتــه تخصصی صورت 
گرفت، گفت و گوهایی توأم با جزئیات انجام شــد که به نظر می رســد 
در کوتاه ترین زمان ممکن زمینه اجرایی شــدن را فراهم می کنیم؛ بر 
همین اســاس نیز مقدمات خوبی در دیدار آتی رؤسای جمهور ایران و 

چین فراهم شده است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی در خصــوص وضعیت تجارت ایران و چین 
نیز گفت: با توجه به اینکه اراده سیاسی و اقتصادی دو کشور بر این تعلق 
گرفته که علی رغــم محدودیت های بین المللی و فشــارهای تحریم، 
ارتقای ظرفیت ها در دستور کار قرار گیرد در همین راستا نزدیک به ۲۰ 
درصد افزایش تجارت داشتیم که البته چشــم انداز سال ۲۰۲۳ بسیار 

بیشتر از وضعیت موجود خواهد بود.

وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد
ونیکی، به شرط رضایت  کالابرگ الکتر

مصرف کنندگان
وزارت امور اقتصادی و دارایــی اعلام کرد: دولت به دنبال اجرای موفق 
شــیوه توزیع یارانه از طریق کالابــرگ الکترونیکــی و تحقق رضایت 

مصرف کنندگان و رفع مشکلات احتمالی در اجرای آن است. 
به گزارش وزارت امــور اقتصادی و دارایی، این وزارتخانه در پاســخ به 
گزارش روزنامه »اعتماد« با عنوان »ســردرگمی بر سر کوپن« گفت: 
دولت به دنبال اجــرای موفق شــیوه توزیع یارانــه از طریق کالابرگ 
الکترونیکی و تحقق رضایت مصرف کنندگان و رفع مشکلات احتمالی 
در اجرای آن بوده و در این راستا اجرای طرح مذکور به طور آزمایشی در 
استان هرمزگان آغاز شده و در صورت اجرای موفق در کل سطح کشور 

تعمیم خواهد یافت.
در اجرای جزء یــک بند ص تبصره یــک قانون بودجه ســال ۱۴۰۱، 
طرح »مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها« بــا رویکرد تغییر نرخ 
ارز واردات کالاهای اساسی مشــمول از ترجیحی به نیمایی و پرداخت 
یارانه های مربوط به صورت مســتقیم به مصرف کننــدگان نهایی در 
چارچوب جامعه هدف تعیین شده )۴۰۰ هزار تومان سه دهک نخست 

و ۳۰۰ هزار تومان ۶ دهک بعدی(، اجرا شد.
بر این اســاس، ضمن حذف رانت ها و کاهش تخلفات موجود در چرخه 
تامین و توزیع کالاهای اساســی، امکان بازتوزیع عادلانه منابع حاصله 
به جامعه هدف و جبران افزایش هزینه های مصرف کنندگان ناشــی از 

تغییر نرخ ارز کالاهای مصرفی نهایی فراهم شده است.
برای تعیین یارانــه جبرانی موردنیــاز، ضمن در نظــر گرفتن میزان 
مصرف ســرانه بر اساس اطلاعات ســبد هزینه خانوار مرکز آمار ایران، 
تفاوت قیمت کالاهای مشمول در بازه زمانی شهریورماه سال ۱۴۰۰ و 
قیمت ها در مقطع اجرای طرح را براساس نرخ ارز نیمایی در محاسبات 
مدنظر قرار گرفته و علاوه بر پوشــش افزایش نــرخ ارز، افزایش قیمت 
کالاهای مشــمول در بازار جهانی در ماه پایانی ســال ۱۴۰۰ و ابتدای 

سال ۱۴۰۱ نیز در محاسبات لحاظ شد.
درباره توزیع یارانــه مربوط از طریق کالابــرگ الکترونیکی که تکلیف 
قانون گذار است، با هماهنگی ســتاد اقتصادی دولت اقداماتی توسط 
دســتگاه های ذی ربط شــامل وزارت امور اقتصادی و دارایی، وزارت 
تعــاون و کار و رفاه اجتماعــی و وزارت صنعت، معــدن و تجارت برای 
فراهم شدن زیرساخت ها و پایانه های فروشگاهی موردنیاز و اطمینان 
از دسترســی مطلوب و کامل جامعه هدف به فروشــگاه های مشمول 

اجرای طرح، در حال انجام است.
تمرکز کالابرگ الکترونیکی بر روی چند قلم کالا، با وجود آثار مثبت 
آن بر هدفمند کــردن یارانه پرداختی )حمایت از تولید، ســلامت و 
ایجاد اشتغال(، می تواند سبب محدودشدن قدرت انتخاب و کاهش 
مطلوبیت مصرف کنندگان شــود؛ بنابراین دولت بــه دنبال اجرای 
موفق شــیوه توزیع یارانــه از طریق کالابــرگ الکترونیکی و تحقق 
رضایت مصرف کنندگان و رفع مشــکلات احتمالــی در اجرای آن 
بوده و در این راســتا اجرای طرح مذکور به طور آزمایشــی در استان 
هرمزگان آغاز شــده و در صورت اجرای موفق در کل ســطح کشور 

تعمیم خواهد یافت.

بازار

محمدحسین ســیف اللهی مقدم  یک 
کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه صادرات 
ریالی تنهــا در ظاهــر با صــادرات روبلی 
شــباهت دارد، گفت: تصمیم روسیه مبنی 
بر الزام پرداخت بهــای گاز صادراتی به پول 
ملی این کشــور، باصادرات ریالی متفاومت 

است.
 اخیــراً مرکــز پژوهش هــای مجلــس 
شورای اســلامی طی گزارشــی به موضوع 
سیاست های اقتصادی روســیه به منظور 
حفظ قدرت پــول ملی این کشــور پس از 
اعمــال تحریم هــای اقتصــادی علیه این 
کشــور پرداخته اســت؛ در بخشــی از این 
گزارش اشاره شده اســت که برخلاف آنچه 
تصور می شــود صادرات ریالــی با تصمیم 
روســیه مبنی بر الزام کشورهای اروپایی به 
پرداخت بهای گاز صادراتی به پول ملی این 
کشور، تفاوت اساسی دارد. نویسندگان این 
گزارش همچنین بر ایــن باورند که در حال 
حاضر توصیه به صــادرات ریالی، غلط ترین 
و خطرناک تریــن توصیه بــه بانک مرکزی 

است.
در همین رابطه حســین دارابی، کارشناس 
مرکــز پژوهش هــای مجلــس شــورای 
اســلامی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری مهر، ضمن اشاره به تفاوت های 
ماهوی صادرات ریالی در ایران و فروش گاز 
صادراتی روسیه به روبل گفت: بایستی این 
موضوع را در نظر گرفت که تا پیش از اجبار 
روسیه به صادرات روبلی گاز به اروپا، طرف 
معامله اروپایی، هزینــه گاز را در قالب یورو 

به بانک های اروپایی واریز می کرد.
دارابی با اشــاره به خطرات مسدودســازی 
مالی و مشکل انتقال ســوئیفت بانک های 
اروپایی عنوان کرد: خطر انســداد پول های 
»بانک گازپــروم« )وابســته به شــرکت 
نفت وگاز روســی( در بانک هــای اروپایی 
وجود داشــت و مهم تر از آن به دلیل اعمال 
تحریم ها علیه روســیه، این امــکان وجود 
داشت که قابلیت انتقال منابع مالی شرکت 
گازپروم از طریق سوئیفت به روسیه، از بین 

برود.

روسیه چگونه از گازپروم در برابر 
تحریم های بانکی محافظت کرد؟

افــزود:  اقتصــادی  کارشــناس  ایــن 
رئیس جمهور روســیه برای حل دو مشکل 
مسدودســازی و خطر اخراج بانک گازپروم 
از سوئیفت، فرمان پرداخت گاز با روبل را داد 
که این اقدام پس از تحریــم ۷ بانک بزرگ 

روسیه شکل گرفت.
دارابی با بیــان اینکه افراد زیــادی چنین 
تصوری دارند که شــرکت های خارجی به 
شــرکت گازپروم، روبل پرداخت می کنند، 
گفت: این تصــور صحیح نیســت؛ به طور 
مثال، شــرکت آلمانی که در گذشته یورو را 
به حساب بانک های اروپایی واریز می کرد، 
در شرایط فعلی می بایست یورو را به حساب 
گازپروم واریز کــرده و تا زمانی که گازپروم، 
یوروی دریافتــی را در بازار ارز روســیه به 

فروش نرساند، واریز شــرکت خریدار برای 
پرداخت بهای گاز، کفایت نمی کند.

وی تصریح کرد: »شــرکت گازپــروم« به 
عنــوان متولی صادرات گاز روســیه دارای 
حساب یورویی در اروپا شناخته می شود که 
بعد از واریز پول به آن وظیفه داشت تمامی 
ارزهای حاصــل از صادرات یــا حداقل ۸۰ 
درصد از آنها را در بازار ارز روســیه به فروش 

برساند.
این کارشناس اقتصادی افزود: به طور مثال 
اگر کشــور آلمان ۱ میلیون یورو پرداخت 
گاز داشته باشد، ابتدا باید ۱ میلیون یورو را 
در بانک گاز پروم گذاشته تا این بانک آن را 

در بازار ارز روسیه بفروشد.
 هر زمانــی که ایــن ارزها در بازار روســیه 
فروخته شود، شرکت گازپروم، حساب خود 
را با آلمان تسویه شــده می بیند؛ به عبارت 
دیگر، تا زمانی که تبدیل یورو به روبل انجام 
نشــده و یوروی پرداختی به فــروش نرفته 
باشد، تعهد پرداخت کشــور اروپایی انجام 

نشده است.
به گفته دارابی، اقدام فوق ســبب می شود 
که خطر مسدودســازی حســاب روسیه 
از بین برود، وی ادامه داد: چــرا که یورو به 
جای بانک اروپایی به بانــک گازپروم واریز 
می شــود. همچنین در این حالت احتمال 
ناتوانی در نقل و انتقال بین المللی هم از بین 
می رود؛ زیرا به ناگزیر بــرای فروش یورو در 
بازار روسیه باید قابلیت انتقال وجود داشته 
باشــد؛ در غیر از این حالت امــکان فروش 
یوروی کشــورهای اروپایی وجود نخواهد 

داشت.
دارابی تشــریح کرد: در واقع با این اقدامات، 
روســیه کشــورهای اروپایی که مجبور به 
واردات گاز هســتند را وادار کــرد تا بانک 
گازپروم را از سوئیفت اخراج نکنند؛ چرا که 
اخراج این بانک به مانند این است که دیگر 
یوروهای پرداختی شــرکت های اروپایی، 
قابلیت فروش یا تبدیل بــه روبل را نخواهد 

داشت.

تفاوت صادرات روبلی با صادرات 
ریالی در چیست؟

این کارشــناس اقتصــادی با بیــان اینکه 
اقدامات روسیه باعث شد تمام ارز حاصل از 
صادرات گاز، وارد بازار ارز این کشــور شود، 
گفت: اما صادرات ریالی مطرح شده در ایران 
اینگونه اســت که عملًا هیچ ارزی به داخل 
کشور برنمی گردد زیرا طرف تجاری با ریال، 
هزینه کالا را پرداخت کرده اســت، به طور 
مثال صادرکننده ای به عراق ۱ میلیون دلار 
صادر می کند و به جای دریافت ارز، از طرف 

عراقی ریال دریافت می کند.
دارابی درباره چگونگی دسترســی طرف 
عراقی به ریال گفت: بــه طور مثال، طرف 
عراقی ریال لازم بــرای کالای ایرانی را در 
بازار ارز ســلیمانیه عراق، از فــرد ایرانی 
که ممکن است قصد خروج ســرمایه و یا 
تأمیــن ارز لازم برای قاچاق کالا داشــته 
باشــد، تأمین می کند؛ بدین ترتیب تاجر 
عراقی ریالی که در یک بازار غیررســمی 
تهیه کــرده را به صادرکننده داده اســت 
و هیچ ارزی وارد بازار رســمی ارز کشــور 

نمی شود.
وی ادامه داد: در صــادرات ریالی ایران به 
نوعی ارز حاصل از صــادرات در بازارهای 
خارجی و خــارج از اراده و کنتــرل بانک 
مرکــزی و حاکمیت به فروش می رســد؛ 
در حالی کــه این اقدام با صــادرات روبلی 
روســیه کاملًا متفاوت و متعارض اســت؛ 
همانطور که اشــاره کردم، صادرات ریالی 
و روبلی تنها در ظاهر و اســم شباهت دارند 
ولــی در ماهیت کاملًا بــا یکدیگر در تضاد 

هستند.
ایــن کارشــناس اقتصــادی با اشــاره به 
مدیریت افزایش همــوار نرخ ارز گفت: ابتدا 
باید افزایش نرخ ارز متناســب با سایر رشد 
قیمت ها را قبول کرد و پس از آن می بایست 
این مسئله مدیریت شود که افزایش قیمت 
با نوســان شــدیدی رخ ندهــد و کاملًا به 

صورت هموار اتفاق بیافتد.

رشد جهشی نرخ ارز منجر به هدررفت 
منابع می شود

دارابــی با انتقــاد از فروش ارز ســهمیه ای 
در بازار ارز ایران بیان کــرد: دولت به جای 
اقداماتی نظیر فــروش ارز ســهمیه ای به 
منظور جلوگیــری از کاهــش ارزش پول 
ملی، باید به ســراغ ناترازی های اقتصادی 
برود چراکه هرگونه مداخله چشم بسته در 
بازار ارز، ضمن هدررفت منابع باعث رشــد 

جهشی نرخ ارز هم می شود.
وی ادامــه داد: در همیــن افزایــش اخیر 
نــرخ ارز، به قدری اســکناس در بازار تحت 
سرفصل ارز ســهمیه ای در بازار ریخته شد؛ 
ولی به جای اینکه نرخ ارز بــه طور ملایم از 
۳۲ هزار تومان به ۳۵-۳۶ هزار تومان برسد 
به طور جهشی رســید و منابع زیادی را هم 

از بین برد.

لزوم تجدیدنظر در سیاست های غلط 
بانک مرکزی

این کارشناس اقتصادی با اشــاره به ایجاد 
نــرخ ارز ترجیحی جدید در بــازار ارز ایران 
گفت: سیاست غلط دیگر بانک مرکزی این 
اســت که صادرکنندگان عمده را مجبور به 
فروش ارز خود با نرخ پایین در ســامانه نیما 
می کند و در واقع منابــع ارزی خود را با نرخ 
۲۸ هزار تومان به فروش می رســاند؛ با این 
اقدام، به نوعی یک نرخ جدیــد در بازار ارز 

ایجاد شده است.
دارابی افزود: این سیاســت باعث می شود 
تا تقاضــای ارز بــرای واردات کالا افزایش 
یافته و در ادامه رانت و فســاد ایجاد شود؛ به 
عبارت دیگر اختلاف قیمت ۲۸ هزار تومان 
)ســامانه نیما( تا ۳۶ هزار تومان )بازار آزاد( 
باعث می شود، معضلات ارز ۴۲۰۰ تومانی 

در سال ۹۷ مجدداً تکرار شود.
وی با اشاره به سیاست غلط تعیین دستوری 
نرخ ارز گفت: با تعیین دســتوری نرخ ارز در 
سامانه های رســمی برای واردات، وضعیت 
ارز در آینده وخیم تر می شــود؛ چراکه این 

اقدامات تقاضای ارز را افزایش داده و عرضه 
ارز کاهش پیدا می کند.

 از طرف دیگــر صادرکنندگان خــرد را به 
برنگرداندن ارز تشــویق می کنــد تا کالای 
خود را به صــورت قاچاق صادر کنــد یا از 
کارت های بازرگانی یک بار مصرف استفاده 

کند.

چرا بانک مرکزی مردم را تشویق
 به خرید ارز می کند؟!

این کارشــناس اقتصادی با انتقاد از تشویق 
مردم به خرید ارز بیان کرد: سیاســت غلط 
بانک مرکزی این است که مردم را در سطح 
عموم جامعه برای سود ۲-۴ میلیون تومان 
تشویق به خرید ارز می کند که این موضوع 
درســت نیســت، زیرا در آینده بــا همین 
اســتدلال مــردم را تهدید کرده که شــما 

قاچاقچی ارز هستید.
وی ادامه داد: با این نحوه اسکناس فروشی، 
بانک مرکــزی بین ۵ تــا ۷ میلیــارد دلار 
اســکناس در بازار غیررســمی بــه فروش 
مــی رود و ایــن بدین معناســت کــه این 
مبلــغ با تبدیل شــدن بــه قاچــاق ارز به 
فرار ســرمایه می انجامــد. در حالی که در 
حوزه های خودرو، ماشــین آلات سنگین و 

زیرساخت ها نیاز ارزی فراوانی وجود دارد.
بــه گفته دارابــی، بانــک مرکــزی باید با 
استفاده از سیاست های سال های ۹۷ و ۹۸، 
بازار اسکناس را به ثبات برســاند و نرخ ارز 
سهمیه ای را به نرخ بازار غیررسمی نزدیک 
کند تا از هدررفت اســکناس ها جلوگیری 

شود.
ایــن کارشــناس اقتصــادی در خصوص 
بازارسازی بانک مرکزی گفت: بانک مرکزی 
به جای اینکه کف ســازی نــرخ ارز را انجام 
دهد، می بایست سقف سازی کند؛ در حال 
حاضر بازارســازی بانک مرکــزی صرفاً با 
فروش اتفاق می افتد، در صورتیکه بازارساز 
هم باید ارز بخرد، هم بفروشــد؛ طوری که 

خالص فروش آن در نهایت صفر شود.

نباید اجازه داد ارز جهانگیری
 تکرار شود

دارابی با بیان اینکه ۹۰ ســال از عمر ریال 
گذشــته اســت، گفت: در این بازه زمانی 
همواره نرخ رســمی دســتوری گذاشته 
شده و در نهایت هم به نرخ بازار غیررسمی 
رسیده اســت، باید نرخ های دستوری در 
بازار حواله یــا همان نیما برچیده شــود و 
از ایجــاد ۴۲۰۰ جدید جلوگیری شــود؛ 
زیرا در حال حاضر بانــک مرکزی ارز را به 
مبلغ ۲۸ هزار تومان به فروش می رســاند 
که همین تکرار مکــررات با تمام معضلات 

گذشته است.
دارابــی در پایــان اظهــار کــرد: از تکرار 
اشــتباهات گذشــته باید جلوگیری شود؛ 
مهم ترین خطری کــه در حال حاضر وجود 
دارد این است که ارز ترجیحی جدید ایجاد 
شــود به عبارتی از ارز جهانگیری به ارز ۲۸ 

هزار تومانی برسیم.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری:

وی پای خود ایستاده صنعت هوایی ر

خریدار  رئیــس ســازمان هواپیمایی 
کشــوری بــا بیان اینکــه امــروز صنعت 
هوایی روی پای خود ایســتاده، گفت که 
ما هیچ هواپیمایی را بــرای تعمیر به خارج 

نمی فرستیم.
محمد محمدی بخــش اظهار کرد: صنعت 
هوانوردی یکی از ارکان توسعه در دنیاست 
و کســانی که اهمیت آن را درک کرده اند 
این صنعت را پیشــران توســعه می دانند. 
بخــش هوایــی می تواند ضامــن امنیت 
غذایی و دارویی باشــد و این در حالی است 
که صنعت هوایی فقط دو تا ســه درصد از 
صنعــت حمل ونقل را به خــود اختصاص 

داده است.
وی بیان کــرد: بــا شــروع تحریم های 
آمریکا از ســال ۱۳۵۸ تحریمی که قابل 
اندازه گیــری و رصد بــود، تحریم های 
بخش هوایی بوده و تحریم سایر بخش ها 
یــا قابل ارزیابــی نبوده یــا قابلیت رصد 
نداشــتند و در نهایت اتفاقی که افتاد این 
بوده که این موتور محرک برای ایران آورده 

داشته است.

  امــروز صنعت هوایــی روی پــای خود 
ایستاده به گونه ای که ما هیچ هواپیمایی را 

برای تعمیر به خارج نمی فرستیم.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اظهار 
کرد: دلیل ۷۸ درصد سوانح منجربه مرگ 
در حمل ونقل هوایی در دنیا عامل انسانی 
اســت پس نیروی انســانی رکــن رکین 
صنعت هوایی اســت و هرگاه ما به نیروی 
انســانی و آموزش آن توجه کردیم موفق 

بودیم.

صنعت هوانوردی نیازمند یک نگاه 
جامع و بلندمدت است

محمدی بخش بــا بیان این کــه با معجزه 
نیروی انســانی صنعت هوایی بعد از کرونا 
امروز بــه جایــگاه خــودش برمی گردد، 
افزود: صنعت هوانوردی نیازمند یک نگاه 
جامع و بلندمدت اســت و لازمه توفیق در 
این صنعت نیز داشــتن برنامه است؛ با این 
اوصاف با کار علمــی دقیقی صورت گرفته، 
برنامه بلندمدت و جامع هوانوردی کشــور 
که یک برنامه ۱۰ ســاله است تدوین شده 

و ســال اول این برنامه نیز به اتمام رسیده 
و برنامه ما در برنامه هفتم توســعه هم ذیل 
ایــن برنامه اســت. برنامه جامــع صنعت 
هوانوردی کشــور در حوزه ساخت، تولید، 
قانون گذاری و سرمایه گذاری است و طبق 
این برنامه معلوم است که ما می خواهیم در 

صنعت هوانوردی چه کار کنیم.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، وی در 
پاسخ به ســوالات دانشــجویان پیرامون 
موضوعات ســاختاری دانشــکده صنعت 
هواپیمایی گفت: اینکه حوزه ســاختاری 
مورد توجه شما دانشــجویان است بیانگر 
بلوغ شماســت. بــا این وجود دانشــکده 
صنعت هواپیمایــی باید پابرجــا بماند تا 
بتوانیم دانشــجویان را برای صنعت هوایی 

تربیت و به کارگیری کنیم.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان 
اینکه امــروز در حوزه تعمیــر، نگهداری، 
طراحی و ســاخت با کمبود جدی نیروی 
انسانی متخصص مواجه هســتیم، افزود: 
پیشنهاد شفاف و روشــن ما برای سازمان 
استخدامی ادامه فعالیت دانشکده صنعت 

هواپیمایی با انجام اصلاحات مدنظر است.

در فرودگاه های کشور باید ۵۵۰ 
فروند هواپیما وجود داشته باشد

محمدی بخــش افــزود: در فرودگاه های 
کشــور بایــد ۵۵۰ فروند هواپیمــا وجود 
داشته باشــد اما تعداد این هواپیماها هم 
اکنون ۳۳۰ فروند اســت کــه از این تعداد 
سال گذشــته ۹۸ فروند ســرخط بوده و 
امسال با اقداماتی که انجام شده تعداد آنها 

به ۱۷۵ فروند افزایش یافتــه و امیدواریم 
تا پایان ســال نیز بر تعداد ایــن هواپیماها 
افزوده شــود.وی گفت: هر چقدر هواپیما 
وارد کنیم و فرودگاه ها فعال شــوند ما باز 
هم ظرفیــت به کارگیری نیــرو در صنعت 
هواپیمایی داریم؛ البته ما در حوزه مراقبت 
پرواز بــا مشــکل نیروی انســانی مواجه 
هســتیم. با این اوصاف بایــد ظرفیت های 
علمی را با گذراندن دوره هــای کارورزی 
در بخش صنعت ارتقا بدهیم و اســاتید نیز 

توان علمی خود را ارتقاء ببخشند.
رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری به 
چهار راهبرد اساسی ســازمان هواپیمایی 
کشــوری در برنامه بلندمدت این سازمان 
اشــاره کرد و گفت: راهبرد اول ما این است 
که تا جایی کــه می توانیــم از ۳۳۰ فروند 
هواپیمایی که در کشور نیاز به تعمیر دارند 
هر تعدادی را که می توانیم تعمیر کنیم و در 
این راستا نیز نهضت تعمیر قطعه راه افتاده 

تا بتوانیم هواپیماها را به خط برگردانیم.
 محمدی بخش با بیان این که در این مدت 
کوتاه معجزه ای برای برگردان هواپیماهای 
نیازمند تعمیر به چرخه اتفاق افتاده است، 
تصریح کرد: خرید هواپیماهای دست دوم 
مطابق با الگوهای تعریف شــده و متناسب 
با زیرســاخت های کشــور دومین راهبرد 
سازمان هواپیمایی کشوری است. مضاف 
بر این ســاخت هواپیما به عنوان یکی دیگر 
از راهبردها در هســای اصفهان با دستور 
رییس جمهوری با شــتاب خیلی خوبی در 
حال انجام اســت و ما به ساخت هواپیمای 

بومی پایبند هستیم.

ساخت هواپیما ما را از واردات 
قطعات به کشور مستغنی می کند

وی ادامه داد: قطعا اولین دستاورد ساخت 
هواپیما، ســرریز این دانــش تخصصی و 
محصولاتش به سایر حوزه ها خواهد بود و 
از طرفی ما را از واردات قطعات به کشــور 
مســتغنی می کنــد و در اقتصــادی اداره 
کردن بخش هوایی کشــورکمک خواهد 

کرد.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری افزود: 
همچنین مــا خریــد هواپیمای نــو را از 
دســتور کار خارج نکردیم و حتی در مورد 
تامین اعتبارش صحبت  شده ولی با خرید 
هواپیمای نو طبق الگــوی برجام مخالفیم 
چون در حوزه برجام خریــد خوبی انجام 
ندادیم و پــول زیادی هــم پرداختیم و از 
طرفی هم ایــن خریدها متناســب با نیاز 

کشورمان نبود.
محمدی بخــش تصریــح کــرد: اساســا 
اروپایی ها در حوزه ایرباس هیچ پشتیبانی 
و خدمات پس از فروشی به ما ارائه نکردند؛ 
بنابراین این قــرارداد، قــرارداد زنده ای 
نیســت و باید فکری به حــال آنها کنیم. 
به هر روی باید هوشیار باشــیم که ببینم 
طرف ما چه کسی اســت. امروز مهم ترین 
وظیفه ما این اســت که دشمن شــناس 

خوبی باشیم.
وی خاطرنشــان کرد: من قبول ندارم که 
این صنعت، صنعت یک درصدی ها است؛ 
صنعت هوانوردی صنعتی اســت که مورد 
اســتفاده قشــر فرهیخته و اقشار مختلف 

مردم قرار می گیرد.
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هم زمان برگزاری نمایشگاه بین المللی هوافضای در کیش انجام می شود
 آغاز دور جدید مذاکرات سازمان فضایی ایران 

وسیه و آژانس فضایی ر
 آخرین دستاوردها و پیشرفت های فضایی کشور در حوزه های مختلف 
توسعه فناوری، تجاری سازی، طراحی و ساخت ماهواره و ماهواره برها 
در قالب »پاویون فضایی« یازدهمین نمایشــگاه بین المللی هوافضای 

کیش )۲۲ تا ۲۵ آذرماه( در معرض بازدید مردم قرار می گیرد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان فضایی ایران، آخرین دستاوردها و 
پیشــرفت های فضایی کشــور در حوزه های مختلف توسعه فناوری، 
تجاری سازی، طراحی و ساخت ماهواره و ماهواره برها در قالب »پاویون 
فضایی« یازدهمین نمایشــگاه بین المللی هوافضای کیش )۲۲ تا ۲۵ 

آذرماه( در معرض بازدید عموم مردم قرار خواهد گرفت.
با حضور فعال نهادها و ســازمان های فعال در حــوزه فضایی از ایران 
و همچنین حضور فعال آژانس فضایی روســیه )روس کاســموس( و 
ارائه توانمندی های فضایی روســیه در این نمایشگاه، دومین روز این 
رویداد به نام صنعت فضایی نامگذاری شــده و با محوریت ســازمان 
فضایی ایران، فعالین و نقش آفرینان حــوزه فضایی اعم از بخش های 
دولتی، دانشگاهی و بخش خصوصی از جمله پژوهشگاه فضایی ایران، 
سازمان صنایع هوافضا، شــرکت صنایع الکترونیک ایران )صاایران(، 
پژوهشگاه هوافضا، دانشگاه صنعتی امیرکبیر، دانشگاه علم و صنعت، 
موسسه سنجش از دور بصیر و ... در این نمایشگاه در قالب یک پاویون 
فضایی حضــور یافته و به ارائــه آخرین دســتاوردهای خود خواهند 

پرداخت.
همچنین در حاشــیه این نمایشــگاه، کارگاه های آموزشی مشترک 
ایران و روســیه در حوزه های مختلف مانند طراحی و ساخت ماهواره و 
پردازش داده های ماهواره ای با حضور اســاتید مجرب این حوزه برگزار 

خواهد شد که حضور در این کارگاه ها برای عموم آزاد است.

لازم به ذکر اســت، در حاشــیه ایــن نمایشــگاه به منظور توســعه 
همکاری هــای فضایی میان ســازمان فضایی ایــران و آژانس فضایی 
روسیه، ضمن برگزاری نشست های مشترک کارشناسی و فنی، رایزنی 
میان مقامات عالی رتبه دو ســازمان انجام و توافقــات صورت گرفته به 

امضای طرفین خواهد رسید.

رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد
رشد ۴ درصدی صادرات به عراق

رئیس سازمان توســعه تجارت ضمن اشاره به رشد ۴ درصدی صادرات 
غیرنفتی به عراق در ۸ ماه نخست امسال، از کاهش ۱.۶ میلیارد دلاری 

صادرات گاز طبیعی به عراق خبر داد.
 به نقــل از وزارت صمت، علیرضا پیمان پاک با اشــاره بــه آمار ۸ ماهه 
صادرات غیر نفتی به عراق در سال ۱۴۰۱ اظهار کرد: بر اساس آمارهای 
منتشر شــده توســط گمرک ایران، صادرات »غیر نفتی« جمهوری 
اسلامی ایران به عراق طی ۸ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۱ حدود ۴ میلیارد 
و ۳۰۵ میلیون دلار بوده که نســبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۰ که این 
آمار ۴ میلیارد و ۱۳۳ میلیون دلار بود، رشــد حدود ۴ درصدی را نشان 

می دهد.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با بیان اینکه از مجموع صادرات 
غیرنفتی ایران بــه عراق ۳ میلیارد دلار مربوط بــه ۶۲ زیرگروه کالایی 
صادراتی اســت، گفت: این میزان نسبت به مدت مشــابه سال ۱۴۰۰ 
حدود ۳۶ درصد رشــد داشته اســت. همچنین طی مدت مذکور، ۵۴ 

زیرگروه کالایی به عراق کاهش صادرات داشته اند.

کاهش 1.۶ میلیارد دلاری صادرات گاز طبیعی به عراق
معاون وزیر صمت اضافه کرد: آمار صادرات ایران با احتســاب صادرات 
گاز به عراق ۴ میلیارد و ۶۶۵ میلیون دلار بوده که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۲۴ درصد کاهش نشان می دهد. صادرات گاز طبیعی به عراق 
طی ۸ ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته به میزان ۱.۶ 

میلیارد دلار کاهش داشته است.

وی ادامه داد: بررســی دقیق تر ســبد صادرات ایران به عراق نشــان 
می دهد از مجموع ۱۰۰ قلم اول کالاهای صادراتــی به عراق ۷۰ قلم با 

رشد صادرات همراه بوده و ۳۰ قلم کاهش صادرات داشته است.
پیمان پــاک برخــی از زیرگروه هــای صــادرات که صــادرات آنها 
بیشترین افزایش یافته را برشمرد و افزود: شــمش فولادی، کود اوره، 
ترانسفورماتورها، لوله های فولادی، پروفیل ها، محصولات پلاستیکی، 
چوب و محصــولات چوبــی، صنایع معدنــی و فلزی، ســیم و کابل، 
محصولات لبنی و لوازم خانگی انرژی بر بزرگ دارای بیشــترین رشد 

صادرات به عراق طی مدت مذکور بوده اند.
وی با اشــاره به مشــکلاتی که تحریم هــای ظالمانه برای توســعه 
تجارت خارجی ایجاد کرده اســت، خاطرنشــان کرد: این سازمان، 
به عنوان متولی تجارت خارجی کشــور، با وجود این مشــکلات به 
ویژه قطع ارتباطــات بانکــی برنامه های متعددی را برای توســعه 
صادرات به کشــور عراق و حفظ بازار مذکور در دستورکار قرار داده 

است.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران در تشــریح این اقدامات گفت: 
تأســیس ۵ مرکز تجاری در شــهرهای مختلف عراق، برگزاری سالانه 
حدود ۳۰ پاویون ایران در نمایشگاه های بین المللی عراق در شهرهای 
مختلف این کشــور، برگزاری ســالانه حــدود ۱۰ همایــش معرفی 
بخش های مختلف بازار عراق به بخش های خصوصی کشــور، پذیرش 
سالانه حدود ۳۰ هیأت تجاری عراق در نمایشگاه های بین المللی ایران 
در حوزه های مختلف، برگزاری ســالانه حداقل ۱۰ میز کشوری عراق 
با هدف ایجاد هماهنگی میان دســتگاه های دولتی و بخش خصوصی 
دســت اندرکار تجارت با عراق، پیگیری تقویت زیرساخت های تجاری 
از دســتگاه های ذیربط و ارائه حدود ۳۰۰۰ مشــاوره تجاری به بخش 
خصوصی دو کشور به طور سالانه توسط رایزن بازرگانی این سازمان در 
عراق و همچنین کارشناســان میز عراق این سازمان از جمله اقداماتی 

بوده که انجام شده است.

تولید

یک کارشــناس صنعت خودرو، عامل اصلی افزایش 
قیمت ها در بــازار خودرو که طی چند هفته  گذشــته 
جهش پیــدا کرده را به  ســبب سیاســت های مالی و 
پولی سیاســت گذاران )دولت( دانسته و معتقد است 
در زمانی که وعده ها فاصله معنــاداری با واقعیت پیدا 
می کنند، هجوم بــه بازارهایی با قابلیت ســرمایه ای 
بلندمدت همچون مســکن و خــودرو، دور از انتظار 

نیست.
بــازار خــودرو دو ماهی هســت که بر مــوج افزایش 
قیمت ها سوار شده و مسیری به شدت صعودی را طی 
می کند، در رابطه با علل این افزایش افسارگســیخته 
قیمت ها در بازار خودرو، فربد زاوه  اظهار کرد: افزایش 
نرخ ارز، قیمت مسکن و البته خودرو که توام با یکدیگر 

شــده و جزو معدود دفعاتی اســت که ما در 
همه بازارهای ســرمایه ای شــاهد جهش 
هم زمان هســتیم، هیچ یــک عامل دیگری 
نیســت؛ بلکه همه این افزایــش قیمت ها 
معلول سیاســت های پولــی و مالی دولت و 
البته رفتار دولت چــه در داخل و چه خارج 

از کشور است.
این کارشــناس بازار خودرو تاکید کرد: کشوری که با 
کسری بودجه مواجه است، ســرمایه اجتماعی آن به 
دلایل مختلف بســیار روبه کاهش است و در مبادلات 
بین المللــی بــر روی موضوعاتــی حســاب می کند. 
سال هاســت که مدل مدیریت اقتصــادی ایران، مدل 
انتظار درمانی و گفتار درمانی اســت. وعده هایی داده 

شــده که در آینده اتفاقاتی خواهــد افتاد، 
برجام امضا خواهد شــد، مشکل بودجه حل 
خواهد شــد، قیمت نفت دوبرابر خواهد شد، 
اما طی حداقل یکسال و نیم اخیر نشان داده 

با واقعیت فاصله معنادار بسیاری دارد.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر سیاســت های 
پولی و انضباطی هم وجود نــدارد؛ بنابراین 
همه این موارد دســت به دســت هم داده و موج تورم 
را فعال کرده اســت. در بازار خودرو توقف دو الی ســه 
ماهه قیمت ها ایجاد شــد و قابل پیش بینی بود که پس 
از آن، در آبان یا آذر ماه، شاهد افزایش قیمت باشیم؛ اما 
افزایش قیمتی که در حال حاضر اتفاق افتاده، شدیدتر 

از آن چیزی است که انتظار می رفت.

این کارشــناس صنعت خــودرو تصریح کــرد: تصور 
می شد که این افزایش قیمت پس از مدتی متوقف شود 
اما متاسفانه ادامه دار شده است؛ این طی کردن مسیر 
افزایش قیمت ها دلایل اقتصادی دارد و ناشی از همان 
عواملی همچون کســری بودجه  و... است. ضمن اینکه 
افرادی که به امید حاصل شدن یک گشایش یا واردات 
خودرو دست نگه داشــته بودند و معاملات کمتر شده 

بود، از گشایش ناامید شدند.
زاوه افزود: بر همین اساس موجی از تقاضا برای تبدیل 
ریال به دارایی کــه می تواند ملک، خودرو و... باشــد، 
موجب شــده که قیمت ها در این بازارهایی که در آن 
قابلیــت تبدیل ریال بــه کالاهای ســرمایه ای با عمر 

بالاست)مسکن و خودرو(، تحت تاثیر قرار دهد.

 صندوق نوآوری و شکوفایی، کسب و کارهای اینترنتی 
دانش بنیان را مورد حمایــت قرار می دهد. این صندوق 
در بسته حمایتی خود برای هر شــرکت تا ۱۰ میلیارد 
تومان تسهیلات در نظر گرفته است که با نرخ ترجیحی 
و به صورت یک جا پرداخت می شود. »آیین نامه حمایت 
از ســکوها و کســب و کارهای اقتصــاد دیجیتال« با 
هدف حمایت از رشد و توســعه فضای کسب وکارهای 
دیجیتال کشور و توســعه اقتصاد دیجیتال به امضای 

معاون اول رییس جمهور رسید.بر اساس این گزارش، 
پایه و اســاس حمایت صندوق نوآوری و شکوفایی )به 
عنوان یکی از دســتگاه های متولی( بــر مبنای اعطای 
تسهیلات است و شامل آن دسته از شرکت های دانش 
 بنیانی اســت که در یکــی از چهار حــوزه پلتفرم های 
کاربردی و کســب وکاری، نرم افزارهای محتوامحور، 
آموزش مجازی یا صنعت بازی های اینترنتی مشــغول 
به فعالیت هســتند و بازاریابی و فروش محصولات آنها 

از طریق پلتفرم های خارجی انجام می شد، اما به دلیل 
بروز محدودیت های اخیر در اینترنت کشــور با مشکل 
مواجه شــده اند.به همین منظور، صنــدوق نوآوری و 
شــکوفایی در بســته حمایتی خود برای هر شرکت تا 
۱۰ میلیارد تومان تســهیلات در نظر گرفته اســت که 
با نــرخ ترجیحی و به صورت یک جا پرداخت می شــود 
و بازپرداخت آن در یک دوره ۱۲ ماهــه در نظر گرفته 
شده است. مبلغ تســهیلات هر شــرکت نیز معادل ۶ 

برابر مجموع هزینه های حقوق و دســتمزد شرکت بر 
اساس فهرست بیمه مهرماه ۱۴۰۱ مورد محاسبه قرار 
می گیرد. اما سقف وام برای شرکت های دانش بنیان تا 
مبلغ یک میلیارد تومان است که به طور مستقیم توسط 
صندوق نوآوری و شکوفایی به شــرکت ها اعطا خواهد 
شد.شرکت های دانش بنیان می توانند از طریق نشانی 
 https://www.inif.ir/-/mnmrkpj۴ اینترنتــی 

برای دریافت تسهیلات اقدام کنند.

و خودر

کار

خریدار   با انجام مراحــل اجرایی فرآیند 
واردات خودرو بــه کشــور و فعالیت های 
شــرکت های متقاضی برای انجام واردات، 
پیش  بینی می شود که به زودی شاهد ورود 

خودروهای متنوع به کشور باشیم.
 در راستای افزایش رقابت پذیری در صنعت 
خودروی کشور و پاســخ به شکاف عرضه و 
تقاضای شــکل گرفته در سال های گذشته 
)از سال ۹۷ تاکنون پس از وضع تحریم های 
ناجوانمردانه علیه کشــورمان و افت تولید 
داخل( برنامه واردات خودرو در دستور کار 

قرار گرفت.
برایــن اســاس، تصویــب نامــه شــماره 
۵۹۸۶۰/۹۵۲۴۰ هیات وزیــران در زمینه 
ضوابط واردات خودرو سواری در تاریخ سوم 
شهریورماه امســال ابلاغ و اصلاحیه آن نیز 
درخصوص ایراد اظهار شــده از سوی هیات 
بررســی و تطبیق مصوبات دولت با قوانین 
در تاریخ اول آبان ماه توســط هیات وزیران 

تصویب شد.
همزمان با ابلاغ مصوبه اولیه، اعلام فراخوان 
وزارت صمــت مبنــی بر ارائه مســتندات 
توســط متقاضیان واردات خودرو تا پایان 
روز ۳۱ شهریورماه انجام شــد و پس از آن 
نیز مطابق فرایند مشــخصی در حال انجام 
است.تاکنون کل درخواســت های واصله 
افزون بــر ۴۰۰ فقره بوده کــه در کارگروه 
تجارت و ارتباطات بین الملل معاونت حمل 
و نقل وزارت صنعــت، معدن و تجارت مورد 

بررسی قرار گرفته است.
اکنون درخواســت هایی که مطابق ارزیابی 
اولیه توانایــی لازم برای برآوردن شــرایط 
اصلی آیین نامــه فوق الذکــر درخصوص 
قــرارداد بــا شــرکت خارجی، داشــتن 
زیرســاخت خدمات پس از فروش و برنامه 
سرمایه گذاری فناورانه در صنعت خودرو را 

دارا بودند، مشخص شده است.
همچنیــن بــرای اجرایی شــدن عملیات 
واردات، کارگروه های متعددی تشــکیل و 

بســترهای مقرراتی لازم درخصوص انجام 
فرایند اجرایی فراهم شد که در ادامه به آنها 

اشاره می شود:
۱- کارگروهی متشــکل از وزیــر صنعت، 
معدن و تجارت، وزیر امــور اقتصاد و دارایی 
و رییــس ســازمان برنامه و بودجه، ســود 
منصفانــه و چگونگی عرضــه خودروها در 
بورس را به همراه شیوه اخذ تعرفه مشخص 

کرد.
۲- کارگروهی متشــکل از وزیــر صنعت، 
معدن و تجــارت به همراه رییس ســازمان 
ملی اســتاندارد، میزان اسقاط خودروهای 

وارداتی را مشخص کرد.
۳- شیوه نامه تعیین خدمات پس از فروش 
و اخذ نمایندگی توسط وزیر صنعت، معدن 

و تجارت ابلاغ شد.
۴- شــیوه نامه انتقال فناوری توسط معاون 
حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و تجارات 

ابلاغ شد.

۵- مصوبه پیشین هیات دولت درباره امکان 
واردات خودرو براساس اســتاندارد یورو۵ 
با توجه به عدم امکان ســوخت متناســب 

اصلاح شد.
۶- کارگروهی متشــکل از وزیــر صنعت، 
معدن و تجــارت به همراه رییس ســازمان 
ملی اســتاندارد در خصوص استانداردهای 
تعلیــق شــده ۸۵ گانه بــرای خودروهای 

وارداتی تصمیم گیری کرد.
۷- کارگروهی متشکل از نمایندگان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بــه همراه نماینده 
ســازمان بورس کالا درخصــوص اجرای 
فرآیند عرضه خودرو در بورس به بررســی 

تمهیدات لازم پرداخت.
در همیــن پیوند هفته گذشــته رییس کل 
بانک مرکزی اعلام کــرد: تدارک لازم برای 
تامین ارز مــورد نیاز خودروهــای وارداتی 
انجام شــده و مشــکلی در تامین ارز وجود 

ندارد.

اولویت با واردات خودروهای اقتصادی
روز گذشــته نیز وزیــر صنعــت، معدن و 
تجارت با تاکید بر اینکــه اولویت ما واردات 
خودروهــای اقتصادی اســت، گفت: ثبت 
ســفارش خــودرو در هفته های گذشــته 
انجام شده و نخستین خودروهای وارداتی 
هفته آینده وارد کشور می شود.»سید رضا 
فاطمی امین«  با بیان اینکه نخســتین ثبت 
سفارش ها واردات خودرو انجام شده است، 
افزود: پیش بینی می شــود که هفته آینده 
نخســتین خودروهای وارداتی وارد کشور 
شــود.وی تاکید کرد: اولویت ما در واردات 
خودرو خودروهای اقتصادی هســتند، اما 
در مرحله نخست مهم برای ما زمان واردات 
خودرو اســت تا فضای روانی کــه واردات 

خودرو انجام نمی شود را از بین ببریم.
وزیر صمت بیان داشــت: در مجموع ۴۰۰ 
مجموعــه و شــخصیت حقیقــی تقاضای 
واردات خودرو را ارائه کردندکه ۲۷ شرکت 

حداقل شرایط را داشتند. چهار شرکت ثبت 
ســفارش را انجام دادنــد و محموله یکی از 
شــرکت ها طی هفته آینده وارد گمرکات 

کشور می شود.
فاطمی امین درباره تامین یک میلیارد یورو 
ارز واردات خودرو، گفت: یک میلیارد یورو 
ارز مورد نیاز بــرای واردات خودرو در دولت 
مصوب شــد که با هماهنگی بانک مرکزی 
بــود؛ بنابراین در این مورد مشــکلی وجود 

ندارد و ارز مورد نیاز تامین می شود.
پیش تر معاون صنایع حمــل و نقل وزارت 
صنعــت، معدن و تجــارت با اعــلام اینکه 
پیش بینی می شــود تا پایان سال ۹۰ هزار 
دســتگاه خودرو وارد کشور شــود، گفت: 
مطابق آیین نامــه اولویت بــا خودروهای 
کمتر از ۱۰ هزار یورو خواهد بود و پس از آن 
خودروهای در بازه قیمتــی ۱۰ تا ۲۰ هزار 

یورویی وارد خواهد شد.
»منوچهــر منطقــی« بیان داشــت: ارائه 
خدمــات پــس از فــروش و همچنیــن 
پــاس کــردن اســتانداردهای ۸۵گانه از 
جمله مدارک اصلی درخواســت شــده از 
شرکت های یاد شده است. واردات خودروها 
صرفاً از خودروســازان چینی نخواهد بود و 
خودروهای کــره ای و ژاپنی نیــز وارد بازار 
خواهند شــد.وی ادامه داد: قیمت گذاری 
خودروهای وارداتی در بــورس و بر مبنای 
عرضه و تقاضا انجام خواهد شــد که فرآیند 
کنترلی بهتــری روی قیمت آن خواهد بود. 
اگرچــه در موضوع واردات بــر خودروهای 
اقتصــادی تاکیــد شــده، اما قیمــت این 
خودروهــا لزومــاً اقتصــادی نخواهد بود، 
زیرا در بورس عرضه می شوند.مشــاهدات 
میدانی نیز حاکی از آغاز تبلیغات محیطی 
برخی شــرکت های واردکننده خودرو در 
سطح شهر تهران اســت، البته ۲۳ شرکت 
واردکننده وارد فرایند ارزیابی خدمات پس 
از فروش و ســایر الزامات لازم برای واردات 

شده اند.

خریــدار  در دیــدار وزیــر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و وزیر نیــرو به همکاری 
این وزارتخانه برای تســریع در پروژه ملی 

فیبرنوری منازل و کسب وکارها تاکید شد.
 رشته های شفاف شیشه ای و پلاستیکی یا 
فیبرنوری اکنون بخش مهمی از تجهیزات 
ارتباطی زیرســاختی در جهان را تشکیل 
داده است؛ فناوری اصلی که طی سال های 
گذشــته در بخش ارتباطات ثابــت ایران 
کمتر به کار گرفته شــده بود، اما در دولت 
ســیزدهم مورد توجه ویژه دولت و وزارت 
ارتباطــات و فناوری اطلاعــات قرار گرفته 

است.
در همین رابطه، عیســی زارع پــور - وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات میزبان علی 
اکبر محرابیان - وزیر نیرو بود و در این دیدار 
درباره همکاری های مشترک بحث و تبادل 

نظر شد.
در این دیــدار که با حضــور معاونان این دو 
وزارتخانه برگزار شــد، زارع پور با تشــریح 
در  ارتباطــات  وزارت  ماموریت هــای 
حوزه های مختلــف به پروژه شــبکه ملی 
اطلاعات به عنوان یکی از اولویت های مهم 
دولت اشــاره کرد و اظهار کرد: در یک سال 

گذشته دولت سیزدهم پیشرفت این پروژه 
به حدود ۶۰ درصد رسیده است.

وی افزود: با راه اندازی شبکه ملی اطلاعات 
خدمات متنوع و با کیفیت در یک بستر امن 

و پر سرعت  به مردم ارائه می شود.
وزیــر ارتباطات با اشــاره بــه برنامه ریزی 
وزارت ارتباطات بــرای راه انــدازی چهار 
قطــب مرکز داده در  کشــور گفــت: برای 
تامین برق این چهار مرکــز به عنوان مراکز 
قطب داده کشــور نیاز به همــکاری وزارت 

نیرو دارد.
زارع پور به پروژه فیبر نوری منازل و کسب 
و کارها به عنوان یکــی دیگر از اولویت های 
دولت برای سه ســال آینده اشــاره کرد و 
تشــریح کرد: این پروژه به عنوان یک پروژه 
راهبردی و ملی نیاز مردم به ســرعت های 
بالای چند صــد مگابیت بر ثانیــه را تامین 
می کند. ضمن اینکه توســعه نســل های 
جدید تلفــن همراه نیازمند تامین شــبکه 

فیبر نوری است.
او با تاکید بــه اینکه انجام ایــن پروژه می 
تواند ارتباطات پایدار کشــور را تا چند دهه 
آینده بیمه کنــد، از وزیر نیرو خواســت تا 
زیرســاخت های وزارت نیرو به کمک این 

پروژه بیایند.وزیر ارتباطــات از وزارت نیرو 
به عنوان یکی از دســتگاه های پیشــرو در 
پیوســتن به پنجــره ملی خدمــات دولت 

هوشمند تقدیر کرد.
طبــق اعــلام وزارت ارتباطــات وفناوری 
اطلاعــات، علی اکبر محرابیــان نیز در این 
جلســه با اشــاره به پیشــرفت های شبکه 
ملی اطلاعات، این پیشــرفت را امید بخش 
دانســت و تاکید کرد که برای اطلاع مردم 
باید درباره این شــبکه اطلاع رسانی بهتری 

شود.
وی با اعلام آمادگی کامل بــرای همکاری 
در پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها، 
افزود: هــر امکانی کــه در اختیــار وزارت 
نیروســت برای اســتفاده در این پروژه در 

اختیار قرار می گیرد.
وزیر نیرو، با توجه به جهــت گیری وزارت 
نیرو بــرای بهــره گیــری حداکثــری از 
فناوری های جدید برای هوشمندســازی 
ایــن وزارتخانــه، قرائــت کنتور، ارســال 
لحظه ای و فرمان پذیــری را برای مدیریت 
مصرف مهم عنوان کــرد و گفت: اولویت ما 
هوشمندسازی کنتور پنج میلیون مشترک 
پر مصرف اســت که می توانیم در این حوزه 

نیز بــا وزارت ارتباطات همکاری داشــته 
باشیم.بر اســاس این گزارش، در این جلسه 
معاونین دو وزیر نیــز مباحثی را درباره نوع 
شیوه همکاری دو وزارتخانه و مسائل مرتبط 
با آن مطرح کردند و در پایان مقرر شد مدل 
همکاری برای پــروژه فیبرنــوری منازل 
و کســب و کارها ظرف چند روز آینده بین 

معاونین این دو وزارتخانه به تفاهم برسد.
گفتنی است یکی از هفت کلان پروژه شبکه 

ملــی اطلاعات، توســعه زیرســاخت های 
ارتباطی و فیبر نوری اســت و مســئولان 
وزارت ارتباطــات تأکیــد کرده انــد بــا 
برنامه ریزی  صورت گرفته تــا پایان دولت 
سیزدهم ۸۰ درصد خانوارها و کسب و کارها 
به فیبر نوری متصل خواهند شد که سرعت 
نامحدودی دارد و اخیرا هم اعلام شــده که 
همه شــهرهای اســتان ایلام تحت شبکه 

سراسری فیبر نوری قرار گرفته است.

و رفتارها و سیاست های مالی؛ عامل موج افزایش  قیمت خودر

کسب وکارهای اینترنتی دانش بنیان مورد حمایت قرار می گیرند



 تولید فرآورده های یورو ۵ تا 3 سال آینده

توسعه قدیمی ترین پالایشگاه خاورمیانه با وجود تحریم ها

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      23 آذر 1401    شماره 1218

سخنگوی صنعت برق خبرداد
 تعرفه های غیر یارانه ای در انتظار 

مشترکان پرمصرف
سخنگوی صنعت برق گفت: برای مشترکان پر مصرف تعرفه های غیر 
یارانه ای و به صورت پلکانی اســت و در صورتی که این مشــترکان برق 
بیشتری را مصرف کنند هزینه هایشــان به صورت پلکانی افزایش می 

یابد.
با نزدیک شدن به فصل زمستان گمانه زنی هایی مبنی بر خاموشی های 
گاه و بیگاه وجود دارد. اما امسال آیا خاموشــی های زمستانی پیش رو 
خواهیم داشــت؟ ســخنگوی صنعت برق مصطفی رجبی مشهدی به 
خبرنگار مهر گفت: هم اکنون شبکه برق پایدار و برق همه مناطق کشور 
در حال تأمین است و مشکلی برای تولید برق وجود ندارد، ولی با وجود 
اینکه زمســتان را پیش رو داریم اگر مردم در مصــرف برق و گاز صرفه 
جویی کنند زمستان بدون خاموشــی و با تغییر برق پایدار را پشت سر 

خواهیم گذاشت.
وی در پاسخ به این سوال که آیا احتمال دارد زمستانی توأم با خاموشی 
پیش رو داشته باشیم توضیح داد: برنامه ریزی هایی با شرکت ملی گاز 
و پخش و پالایش که ســوخت نیروگاه ها را تأمیــن می کند به صورت 
مشترک انجام شده اســت که به همراه صرفه جویی مشکلی به وجود 

نخواهد آمد.
رجبی مشــهدی افزود: تولید ما در پیک ۴۳ هزار و ۵۰۰ مگاوات است و 
در روز ۴۰ هزار و ۵۰۰ مگاوات تولید بــرق و میزان مصرف نیز به همین 

مقدار یعنی ۴۳ هزار و ۵۰۰ مگاوات در اوج بار است.
سخنگوی صنعت برق در پاسخ به این ســوال که چه برنامه ریزی هایی 
برای جلوگیری از خاموشی های زمستانه در دســتور کار است، گفت: 
یک ســری اقداماتی در حال انجام اســت بخشــی از مربوط به اصلاح 
روشــنایی معابر و تعدیل آن به طوری که در منطقه ای که نیاز نباشــد 
روشــنایی را تعدیل کرده و نظارت لازم را در بخش مشترکان پرمصرف 
و ادارات خواهیم داشــت که بــه همکاری همکاران شــرکت ملی گاز 
دما در ادارات باید ۱۸ تا ۲۱ درجه باشــد و در صورتــی که مصرف غیر 
ضروری باشــد باید خاموش کرد و پس از وقت اداری و روزهای تعطیل 
سیستم های گرمایشــی باید خاموش باشــد. همچنین از مشترکان 
عمده درخواســت کاهش ۱۰ درصــدی مصرف را داشــته ایم که در 

مصرف گاز نیرو گاه ها نیز مؤثر است و منجر به پایداری برق می شود.
ســخنگوی صنعت برق در خاتمه افزود: همچنین برای مشــترکان پر 
مصرف تعرفه های غیر یارانه ای و به صورت پلکانی اســت و در صورتی 
که این مشترکان برق بیشتری را مصرف کنند هزینه هایشان به صورت 

پلکانی افزایش می یابد.

ساخت بزرگ ترین واحدهای تقطیر نفت خام 
خاورمیانه در پالایشگاه آبادان

 بخش نخســت از فاز ۲ پالایشــگاه آبادان، بزرگ ترین واحد تقطیر در 
اتمسفر به ظرفیت ۲۱۰ بشــکه در روز و واحد تقطیر در خلا به ظرفیت 

۱۰۰ بشکه در روز در خاورمیانه را دارا است.
 

پالایشگاه آبادان به عنوان نخستین پالایشگاه نفت خاورمیانه با قدمتی 
۱۱۰ساله، یکی از قطب های مهم پالایشی کشور به شمار می آید، اما به 
علت قدمت و فرسودگی بعضی از واحدهای آن، نوسازی و به روزرسانی 

آن با استفاده از تکنولوژی های روز، ضروری و اجتناب ناپذیر بود.
به همین منظــور جایگزینی و نوســازی این پالایشــگاه در دو مرحله 
صورت گرفته اســت که مرحله اول با احداث مجموعه جدید پالایشی 
۱۵۰ هزار بشــکه در روز در فاز اول در ســال ۸۴ به بهره برداری رسید 
و مرحله دوم با احداث مجموعه جدید پالایشــی با ظرفیت ۲۱۰ هزار 
بشکه در روز با عنوان طرح توســعه و تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان 
در فاز ۲ از تیرماه ۹۶ شــروع شد و بخش نخســت آن در آذرماه ۱۴۰۱ 
به بهره برداری رســید و ظرفیت نهایی پالایشــگاه در ۳۶۰ هزار بشکه 
در روز تثبیت شــد.اهداف این طرح شــامل تثبیــت ظرفیت بازدهی 
پالایشی پالایشگاه آبادان، افزایش بازدهی پالایشگاه از طریق نوسازی 
تاسیســات و جمع آوری تاسیسات فرســوده، ارتقا کیفیت محصولات 
تولیدی بر اســاس اســتاندارد یورو۵ و کاهش آلاینده های زیســت 
محیطی، افزایش درصد تولید نفتگاز و بنزین با بهبود تکنولوژی تولید و 

کاهش تولید نفت کوره بوده است.
قرارداد این طرح، طراحی، خرید، اجرا و تامیــن مالی )EPCF( بوده و 
میزان سرمایه گذاری اولیه فاز ۲ مبلغ ۲.۶ میلیارد یورو تعیین شده بود، 
ولی به دلیل عدم تحقــق کل مبلغ فاینانس، فاز ۲ به ۲ بخش تقســیم 
شــد و از اعتبار اولیه آن، بالغ بر یک میلیارد یورو به بخش نخســت فاز 
۲ اختصاص یافت.اعتبار اســنادی مرحله نخســت فاز ۲ در تاریخ ۲۰ 
مهرماه ۱۳۹۶ گشــایش یافت، اما با توجه به تحریم هــای بین المللی 

پرداخت منابع مالی طرح به مدت ۱۳ ماه به تاخیر افتاد.
بخش نخســت فاز ۲ با انعقاد قراردادی با مشارکت کنسرسیوم شرکت 
طراحی و ساختمان نفت و یک شــریک خارجی، به کارفرمایی شرکت 

ملی مهندسی و ساختمان نفت ایران آغاز شد.
این فاز شامل ۱۸ واحد فرآیندی است که طراحی، ساخت و نصب بخش 
عمده تجهیزات توسط مهندسان، متخصصان، سازندگان و پیمانکاران 
ایرانی صورت گرفته اســت.برای اجرای این طرح ۳۲۱ قرارداد با ۱۰۲ 

سازنده داخلی و ۲۹۹ قرارداد با ۹۷ سازنده خارجی امضا شده است.
۹۰ هزار تن کالا و تجهیزات شــامل ۳۸۱ محموله دریایی، ۳۶ محموله 
هوایی و ریلی و ۵ هزار و ۷۸۲ محموله تریلی و کامیون تامین شده است 

و ۸۵۰ کیلومتر لوله برای اجرای آن مورد استفاده قرار گرفته است.
بخش نخســت از فاز ۲ پالایشــگاه آبادان، بزرگ ترین واحد تقطیر در 
اتمسفر به ظرفیت ۲۱۰ بشــکه در روز و واحد تقطیر در خلأ به ظرفیت 

۱۰۰ بشکه در روز در خاورمیانه را دارا است.
همچنین بزرگ تریــن واحد هیدروکراکــر در منطقــه خاورمیانه با 

ظرفیت بیش از ۴۲ هزار بشکه طراحی، ساخت و نصب شده است.
بلندترین مشعل های پالایشگاهی کشــور در این طرح ساخته و نصب 

شده که ارتفاع آنها ۱۲۰ و ۱۲۵ متر است.
طراحی، ســاخت و نصب بزرگ ترین واحد تصفیــه هیدروژنی نفتا به 

ظرفیت ۶۵ هزار بشکه در روز در این طرح به انجام رسیده است.
همچنین ثبت رکــورد پیشــرفت ۳۲ درصدی در بخــش اجرایی ابر 
پروژه های پالایشی در ســال پایانی و در دولت سیزدهم از ویژگی های 
منحصر به فرد بخش نخست از فاز ۲ طرح توســعه و تثبیت پالایشگاه 
آبادان اســت.حمل و نصب یکپارچه بزرگ ترین کــوره هیدروژن در 
منطقه خاورمیانه، ثبت رکورد ۳۴ میلیون نفر ســاعت کار بدون حادثه 
و اشتغال آفرینی مســتقیم برای ۷ هزار و ۳۰۰ نفر و مجموعاً به میزان 
۶۰ میلیون نفرساعت در سایت و ۱۵ هزار مفر اشتغال غیرمستقیم برای 
ســازندگان تجهیزات صنعت نفت در داخل کشور از ویژگی های دیگر 

اجرای این طرح به شمار می رود.

و نیر

خریدار   مدیرعامل شرکت ملی مهندسی 
و ســاختمان نفت ایران گفت: طرح توسعه 
و تثبیت ظرفیت پالایشــگاه آبادان با وجود 
تحریم های اقتصادی در کمتر از پنج ســال 
اجرا شــد که رکورد جدیدی در ســاخت 

واحدهای پالایشی به شمار می آید.
»فرهــاد احمدی« در نشســتی خبری در 
محل پالایشــگاه آبادان با اشــاره به اینکه 
پروژه طرح توســعه و تثبیــت ظرفیت این 
پالایشــگاه پیش از تحریم ها مطرح شــد، 
افزود: با وجــود تحریم ها در ســال ۲۰۱۳ 
منابع مالــی تامین و قرارداد امضا شــد، اما 
به دلیل بخش دوم تحریم ها پروژه متوقف 
شــد.وی ادامه داد: در شــهریور ســال ۹۶ 
اجرای پروژه آغاز شــد و این پروژه همواره 

اهمیت خاصی داشته است.
احمدی به ویژگی هــای منحصر به فرد این 
پروژه اشــاره کرد و گفت: اجرای این پروژه 
با ۲.۶ میلیارد یورو ســرمایه گذاری تعریف 
شد اما به دلیل فشــارهای بین المللی همه 
سرمایه تامین نشد و با سرمایه یک میلیارد 

یورویی کار آغاز و پروژه به ۲ فاز تقسیم شد.
وی بــا تاکید بر اینکه فاز نخســت در آینده 
ای نزدیک افتتاح خواهد شد، افزود: شروع 
اجرای فاز ۲ همزمان با بهــره برداری از فاز 

نخست خواهد بود تا پروژه تکمیل شود.
مدیرعامــل شــرکت ملــی مهندســی و 
ســاختمان با بیــان اینکه اکنــون نیمی از 
پروژه اجرا شــده و با اشــاره به اجرای پروژه 
پالایشــگاهی ۲۳۰ هزار بشــکه ای در یکی 
از کشورهای همســایه، گفت: این پروژه در 
کشور همسایه در ســال ۲۰۱۵ آغاز شده و 
قرار است در سال ۲۰۲۳ به نتیجه برسد و این 
در شرایطی است که آن کشور تحریم نبوده 
و مشــکلات انتقال منابع مالی نداشته است.
احمدی با بیان اینکه ایــران با وجود تحریم 
ها در ساخت این پروژه رکورد زد، تاکید کرد: 
طرح توســعه و تثبیت ظرفیت پالایشــگاه 
آبادان از سال ۹۶ آغاز شده و این در شرایطی 
اســت که به دلیل تحریم ها پروژه ۱۳ ماه به 

تاخیر افتاد و اکنون آماده بهره برداری است.

استفاده از ظرفیت سازندگان 
داخلی در اجرای فاز 2 قدیمی ترین 

پالایشگاه خاورمیانه
وی خاطرنشــان کرد: بــه دلیل شــرایط 

فاینانس مجبــور بودیم شــریک خارجی 
داشته باشــیم و با کنسرسیومی متشکل از 
شریک خارجی و شــرکت ایرانی کار پیش 
رفت، اما به دلیل کرونا و عدم حضور شرکت 
های خارجــی، ســازندگان داخلــی این 
پروژه را طراحی، ســاخت و به بهره برداری 

رساندند.
وی با تاکیــد بر اینکه بخش نخســت فاز ۲ 
پالایشگاه آبادان ۱۸ واحد در مدار سرویس 
قرار می گیــرد، ادامــه داد: در خاورمیانه 
واحدی به ظرفیــت ۲۱۰ هزار بشــکه در 
یک برج تقطیر اتمســفری نداریــم و این 
واحــد بزرگترین واحد تقطیر در کشــور و 
خاورمیانــه و همچنیــن بزرگترین واحد 
تقطیر خلا در خاورمیانه بــا ظرفیت ۱۰۰ 

 بشکه در این طرح ساخته شده است.
مدیرعامــل شــرکت ملــی مهندســی و 
ســاختمان نفت عنــوان کــرد: بلندترین 
مشعل پالایشــگاهی به ارتفاع ۱۲۵ متر در 
این پروژه داشتیم و ۳۴ میلیون نفر- ساعت 
کار بــدون حادثه بــدون ناتوانــی به ثبت 

رساندیم.
وی با اشــاره به اینکه برای نخستین بار در 
پروژه های پالایشگاهی و پتروشیمی انتقال 
ریلی و زمینی از کشــورهای خارجی انجام 
شــده اســت، گفت: این پروژه در دل شهر 

آبادان قرار دارد و این در محدوده شهر بودن 
محدودیت های زیادی داشت، همچنین در 
دل واحد زنده پالایشــگاهی این طرح اجرا 
می شد و انتقال ادوات و ماشین آلات زمان 

بر بود.

نوسازی 3۶۰ هزار بشکه ای ظرفیت 
پالایشگاه آبادان

احمــدی ادامه داد: بــا اجرای ایــن پروژه 
کیفیت فرآورده های تولیــدی به کیفیت 
روز می رسد. برای اینکه واحدهای فرسوده 
پالایشگاه را از سرویس خارج کنیم، بخش 
نخســت با ظرفیــت ۱۵۰ هزار بشــکه در 
ســال ۸۴ به بهره برداری رســید و گام دوم 
با ظرفیت ۲۱۰ هزار بشــکه افتتاح خواهد 
شد و در مجموع ۳۶۰ هزار بشکه پالایشگاه 
جدید که کیفی ســازی در محصولات آن 
اتفاق افتاده است و از نظر بالانس اقتصادی 
بهتر است و در مدار تولید قرار خواهد گرفت.

وی با تاکیــد بر اینکه این طــرح بزرگترین 
پروژه جاری کشور اســت در حالی که همه 
محدودیت های بین المللی بر ما اعمال شده 
است، گفت: همه محصولات در این مرحله 
تولید خواهد شد که شامل نفتا، نفت سفید، 

نفتگاز و غیره است.
به گفته احمدی، به دلیــل اینکه فاز ۲ اجرا 

نشده بنزین در این مرحله تولید نمی شود و 
فاز بعدی بنزین سازی خواهد بود.

وی با بیان اینکه واحد ۲۱۰ هزار بشــکه ای 
محصولات خاص خــود را دارد، افزود: این 
یکی از نادرترین پالایشــگاه ها اســت که 
خوراک آن از چندین میدان تامین می شود 

و شرایط طراحی را خاص و سخت می کند.
احمدی تاکید کرد: فاز ۲ این پروژه به شرط 
تامین منابع مالی در مدت ســه ســال اجرا 

خواهد شد.
وی اضافه کرد: امروز در تامین انرژی کشور 
مشکلی نداریم اما رشد مصرف دست جامعه 
است و رشــد مصرف ما را به سمتی می برد 
که تولید را افزایش دهیــم. با تعریف پروژه 
های پتروپالایشــگاهی و ارتقــای کیفیت 
در پالایشــگاه های کنونــی، کمبود انرژی 
نخواهیم داشــت و باید به ســمت صادرات 

فرآورده های نفتی گام برداریم.

تولید فرآورده های نفتی 
با کیفیت یورو ۵ در پالایشگاه آبادان 

تا 3 سال آینده
مدیرعامــل شــرکت ملــی مهندســی و 
ساختمان نفت با اشــاره به اینکه با اجرای 
فاز ۲ تا سه سال آینده فرآورده های تولیدی 
با اســتاندارد یورو ۵ خواهد بود، گفت: این 

کیفیت قابــل ارتقا به اســتانداردهای روز 
است.

وی افزود: یکی از شاخص ها این بود که ۸۵ 
درصد نیروی انســانی بومی باشد و در بهره 
برداری از این پروژه ۳۰۰ نفر نیروی جدید 
برای بهره برادی اســتخدام خواهد شــد و 
مراحل استخدام از طریق پالایشگاه آبادان 

در حال انجام است.
احمدی ادامه داد: پــروژه های جدید طبق 
اصل ۴۴ و خصوصی ســازی انجام خواهد 
شــد که بر این اســاس ۲ میلیون بشــکه 
پتروپالایشــگاه تعریف شــده که ظرفیتی 
بین ۱۵۰ تا ۳۳۰ هزار بشــکه در روز خواهد 
داشــت. همچنین در صورت تامین منابع 
مالــی اجرای پالایشــگاه خوزســتان آغاز 

خواهد شد.
وی به پتروپالایشگاه »شهید سلیمانی« نیز 
اشــاره کرد که علاوه بر پتروپالایشگاهایی 
است که درســال ۹۸ واگذار شــده است  و 
گفت: با اجــرای این پالایشــگاه ها به هاب 

)قطب( منطقه تبدیل خواهیم شد.
این مســوول، میزان تولید بنزین با اجرای 
کامل این طرح را ۱۶ میلیــون لیتر در روز 
با ظرفیت اســمی روزانه ۳۶۰ هزار بشــکه 
برشمرد و افزود: کیفیت این محصول یورو 

۵ خواهد بود.

جایگاه تاریخی پالایشگاه آبادان
 در 11۰ سال گذشته

»احمــد فرزانــه« مجری طرح توســعه و 
تثبیت ظرفیت پالایشگاه آبادان نیز در این 
نشست با اشــاره به اینکه پالایشگاه آبادان 
یکــی از مهمترین پالایشــگاه های جهان 
اســت، گفت: از ۱۱۰ ســال پیش تاکنون 
این پالایشگاه همواره موقعیت استراتژیک 

داشته است.
وی افزود: در همه اتفاقات تاریخی کشــور 
از ملی شــدن صنعت نفت گرفته تا انقلاب 
اســلامی و هشــت ســال دفــاع مقدس، 

پالایشگاه آبادان نقش موثری داشته است.
فرزانــه، هــدف از اجرای ایــن طرح را 
بازگردانــدن این پالایشــگاه به جایگاه 
تاریخی و موقعیت ممتاز خود دانست و 
ادامه داد: پالایشگاه آبادان قدیمی ترین 
پالایشــگاه نفت در خاورمیانه به شمار 

می رود.

 اداره اطلاعات انرژی آمریکا از درآمد نفتی ۳۴ میلیارد 
دلاری ایران در ۷ ماهه سال جاری میلادی خبر داد که 
تنها ۵ میلیــارد دلار از کل درآمد نفتی ایران در ســال 

۲۰۲۱ کمتر است.
 اداره اطلاعات انرژی آمریکا در گزارشــی که به تازگی 
منتشر کرده کل درآمد نفتی ۱۳ عضو اوپک در ۷ ماهه 

ســال جاری میلادی را ۵۰۰ میلیارد دلار اعلام کرده 
اســت. درآمد نیم تریلیــون دلاری اوپــک در ۷ ماهه 
امســال تنها ۷۰ میلیارد دلار از درآمــد ۵۷۰ میلیارد 
دلاری ثبت شده برای این ســازمان در ۱۲ ماهه سال 

گذشته میلادی کمتر است.
این گــزارش پیش بینی کرده اســت کل درآمد نفتی 

اوپک در سال ۲۰۲۲ به ۸۴۲ میلیارد دلار برسد.
اداره اطلاعــات انرژی آمریکا همچنیــن درآمد نفتی 
ایران در ۷ ماهه سال جاری میلادی را ۳۴ میلیارد دلار 
برآورد کرده است که این رقم از کل درآمد نفتی ایران 
در ســال ۲۰۲۱ فقط ۵ میلیارد دلار کمتر است. ایران 
در سال گذشته میلادی ۳۹ میلیارد دلار درآمد نفتی 

داشته است.
بر این اساس متوسط درآمد ماهانه ایران از فروش نفت 
در سال گذشته میلادی ۳.۲۵ میلیارد دلار بوده است 
اما ایران در ۷ ماهه امسال به طور متوسط ۴.۸۵ میلیارد 
دلار درآمد نفتی داشته است که نشان دهنده رشد ۴۹ 

درصدی است.

نفت

وش نفت در ۷ ماه با وجود تحریم ها درآمد ۳۴ میلیارد دلاری ایران از فر

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد

وهش فناورانه پشتیبان اصلی تولید نفت و گاز کشور است پژ
خریدار  مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران 
منابع انســانی و ازدیاد برداشت را دو چالش 
مهم صنعت نفت دانســت و گفت: پژوهش 
فناورانه پشــتیبان اصلی تولیــد نفت و گاز 

کشور هستند.
به نقل از وزارت نفت، محســن خجسته مهر 
در نخستین کنفرانس و نمایشگاه مدیریت 
فناوری محصــولات دانش بنیان در صنعت 
نفت ایران ضمــن تبریک هفتــه پژوهش 
با بیان اینکه مسیر توســعه صنعت نفت از 
تحقیق و پژوهش فناورانه می گذرد، اظهار 
کرد: به دلیل وزن و ارزشــی کــه تحقیق و 
توســعه دارد می توانیم صنعت کشــور را 
ارزش آفرینی کنیم و صنعــت نفت را روی 

ریل قرار دهیم.
وی با بیــان اینکــه می توانیــم واگن های 
نوآورانه بسازیم و شرکت نوآور خلق کنیم، 
تصریح کــرد: اگــر چنیــن کاری کردیم 
می توانیم ادعا کنیم صنعت نفت پیشــران 
اقتصاد کشــور اســت، وگرنه اگر تحقیق و 
توســعه و پژوهش فناورانه را از صنعت نفت 
جدا کنیــم چیزی برای صنعــت نفت باقی 

نمی ماند.

دوران برداشت آسان نفت
 به پایان رسید

معاون وزیر نفت با تأکیــد بر اینکه پژوهش 
فناورانه پشــتیبان اصلی تولیــد نفت و گاز 
کشــور اســت، افزود: فرآیند تولید نفت و 
گاز با گذشــت زمان از پیچیدگی بیشتری 
برخوردار شــده و در واقع دوران برداشــت 
آســان نفت به پایان رســیده و نیاز است از 

روش های ازدیاد برداشت استفاده کنیم.
خجسته مهر با بیان اینکه پژوهش فناورانه 
پشــتیبان اصلی تولید نفت و گاز هستند 
و ما باید به مدد پژوهش فناورانه، ســطح 

قابلیت صنعت نفت را بــالا ببریم، تصریح 
کرد: امروز اگرچه وزن پژوهش بالاســت، 
اما ســهم پژوهش های فناورانه کم است، 
ما باید ســطوح قابلیت صنعــت نفت را با 
افزایش پژوهش فناورانــه ارتقا و افزایش 

دهیم.
وی به ذخایر نفت و گاز کشــور اشاره کرد و 
با بیــان اینکه با این ذخایر بایــد یک برنامه 
توسعه یکصد ساله داشته باشیم، یادآور شد: 
یکی از میدان های نفتی ما که هم اکنون در 
حال تولید اســت ۱۱۵ ساله است، در حالی 
که توسعه میدان ســه الی چهار سال طول 
کشیده اســت. این به ما دیکته می کند که 
برنامه ما برای تداوم و پایــداری تولید نفت 

و گاز باید ۱۰۰ ساله باشد.

استفاده از پیشرفته ترین ابزارها 
برای افزایش تولید نفت و گاز در 

کشورهای همسایه
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران ادامه 
داد: هم اکنون در برخی کشــورهای نفتی 
همسایه از پیشــرفته ترین ابزارها و ایده ها 
برای افزایش برداشــت نفت و گاز استفاده 
می کننــد، بنابرایــن ضــرورت دارد برای 
ازدیاد برداشــت از مخازن نفت و گاز حتماً 

پژوهش های فناورانه را توسعه دهیم.
خجسته مهر با طرح این پرســش که اگر از 
من درباره دو چالش صنعت نفت بپرســند 
به طور قطع از منابع انسانی و ازدیاد برداشت 
نام خواهم برد )در یک سال اخیر اقدام های 
خوبی در ایــن زمینه ها انجام شــد(، اظهار 
کرد: نیاز اســت افــراد زیادی بــرای اداره 

صنعت نفت در آینده تربیت شوند.
به گفته وی، ازدیاد برداشت هم یک چالش 
اساسی صنعت نفت اســت و باید به عنوان 

یک اقدام اساسی برای آن برنامه ریزی کرد.

معرفی 14 قلم کالای راهبردی جدید 
به ارزش یک میلیارد دلار

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران بر مراقبت 
جدی و رصد تقاضاهــای فناورانه به منظور 
تحقق بهــره وری تولید نفــت تأکید کرد و 
گفت: ســتاد تحول و پیشرفت فناوری های 
دانش بنیان از بهمن ماه پارســال در شرکت 
ملی نفت ایران تشــکیل شــده که یکی از 
وظایف این ســتاد بررســی مثبت یا منفی 

بودن این موارد است.
خجســته مهر به ضــرورت افزایش فضای 
فناورانه اشــاره کرد و افــزود: تقاضای های 
فناورانه پنهان بسیار اســت و باید به دنبال 
آن باشیم. ما باید این تقاضاها را ایجاد کنیم 
و انتظار نداشته باشیم که شرکت های فناور 
به دنبال ما بیاینــد و ما باید آنهــا را دنبال 

کنیم.
وی به طــرح احیــای چاه هــای کم بازده 
به عنوان بزرگ ترین رویداد فناورانه کشور 
بــه ارزش ۵۰۰ میلیــون دلار بــرای ۷۵۰ 
حلقه چاه اشــاره و اظهار کرد: این ظرفیت 
در اختیار شــرکت های دانش بنیان است و 

استفاده از آن به توانایی آنها بستگی دارد.

پشتیبانی دولت از فعالیت های 
پرریسک

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان 
اینکه بــه زودی ســاخت ۱۴ قلــم کالای 
راهبردی بــه ارزش یــک میلیــارد دلار 
همســو با ۱۰ گروه کالای پیشــین معرفی 
می شود، ادامه داد: شــرکت ملی نفت ایران 
در تولید تجهیزات و ســاخت کالای بار اول 
رتبه نخست را در کشــور دارد و بالای ۳۰۰ 
میلیارد تومان و بیــش از ۱۰ میلیون یورو 
قراردادهایی بوده که امضا شــده و حدود ۲ 
میلیارد دلار هم طرح برای بررســی آماده 

اســت که اینها ظرفیت های ارزشــمندی 
است.

خجســته مهر تصریــح کرد: تعــدد مراکز 
نوآورانه اگر منجر به رشد و شکوفایی شود، 

عین کار درست و صحیح است.
وی بر ایجاد تحول در زیســت بوم نوآوری و 
فناوری کشور تأکید کرد و گفت: مطالعات 
پرشــماری انجام شــده، اما این زیست بوم 
هم اکنون با موانعی روبروست. در این مسیر 
صندوق هــای ســرمایه گذاری خطرپذیر 
باید تشویق شوند و دولت پشتیبانی کننده 
کارهای پرریســک در این موضوع باشــد، 
همچنین مراکز صــدور گواهینامه کیفیت 
نیاز بــه آئین نامه دارند و باید بــه آنها برای 

تأیید گواهینامه ها مشروعیت ببخشیم.

۹۰ طرح پژوهشی و فناورانه در حال 
اجراست

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان 
اینکــه باید هر دســتگاه اجرایــی از جمله 
صنعت نفت ســهمی از تعدد شــرکت های 

دانش بنیان را بپذیرد، افزود: شــرکت های 
دانش بنیان می توانند خودشان کنسرسیوم 
تشکیل دهند، یا با پیمانکاران کنسرسیوم 
تشــکیل دهند تا از توان یکدیگر اســتفاده 
کنند و ما باید در این زمینــه به آنها کمک 
کنیم.خجســته مهر به ۹۰ طرح پژوهشی و 
فناورانه در حال اجرا در شــرکت ملی نفت 
ایران بــه ارزش حدود ۸۰ میلیــون یورو و 
حدود ۱,۲۰۰ میلیارد تومان اشاره و اظهار 
کرد: در طول یک ســال گذشته ۲۷ طرح با 
۳۳ شرکت دانش بنیان و ۲۷۰ میلیون دلار 

قرارداد با جهاد دانشگاهی امضا شده است.
وی از کاری نــو بــرای اســتفاده از تــوان 
نخبگان از ســوی شــرکت ملی نفت ایران 
خبر داد که بــه زودی فراخــوان آن اعلام 
می شود و گفت: این شرکت برای نخستین 
بــار ســالانه کمک هزینه ۱۵ دانشــجوی 
فوق لیســانس و دکتــری را به منظــور 
ارزش آفرینی همســو بــا پژوهش آفرینی 
پرداخــت خواهــد کــرد کــه امیدواریم 

سال های آینده تعداد آن افزایش یابد.
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دادستان تهران:
ویی   ۲ نفر به اتهام اخلال در نظام دار

 بازداشت شدند
 دادستان عمومی و انقلاب تهران گفت: ۲ نفر در رابطه با انبار داروهای 
قاچاق و غیرمجاز همچنیــن انبارکردن کالای ضروری ســرم که این 

روزها نیاز اساسی مردم است، بازداشت شدند.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، علی صالحی با اشاره به لزوم برخورد 
قانونی با فروشندگان غیرمجاز، افزود: در پی کمبود سرم در داروخانه ها 
و پس از کســب خبر از منابع اطلاعاتی درباره انتقال تعدادی ســرم از 
داروخانه ای در خیابان پیروزی به محل و انبار غیرمجاز، این موضوع در 

دستور کار دادستانی تهران قرار گرفت.
وی اظهار کرد: دســتور قضایی لازم برای شناســایی متهمــان و انبار 
نگهداری داروها خطاب بــه فرماندهی تهران بزرگ صادر شــد که در 
ابتدا محل نگهداری ســرم ها در منزلی در محدوده خیابان شیخ هادی 
شناســایی و تعداد ۳۰۲ عدد ســرم کشــف و برای بررسی تخصصی و 

قابلیت مصرف تحویل دانشگاه علوم پزشکی شد.
صالحی ادامه داد: پس از آن با انجام اقدامات اطلاعاتی، انبار دیگری در 
همان منطقه شناسایی و پس از صدور دســتور قضایی و ورود به محل، 
بیش از ۲ هزار و ۱۰۰ عدد ســرم و هزاران قلم دارو، تجهیزات پزشکی، 

مواد آرایشی و بهداشتی غیرمجاز و قاچاق از واحد مذکور کشف شد.
وی گفت: تحقیقات همچنان ادامه دارد و در این راستا ۲ نفر بازداشت و 

پرونده قضایی به دادسرای ناحیه ۲۶ ارسال شد.
 ذبیح الله خداییان ئیس ســازمان بازرسی کل کشور در نشست شورای 
عالی قوه قضاییه که با حضور رئیس قوه قضاییه برگزار شــد با اشاره به 
تاثیرگذار بودن ورود چندی پیش ســازمان بازرسی به موضوع کمبود 
و گرانی دارو در کشور اظهار داشــت: در نتیجه این اقدام و همت دولت 
اکنون شرکت های داروسازی به صورت سه شیفت و فوق العاده در حال 
تامین دارو هســتند همچنین برای چهار شــرکت دارویی به اتهاماتی 
مانند اخلال در نظام دارویی، احتکار و گرانفروشی پرونده تشکیل شده 

و این پرونده ها به زودی به مراجع قضایی ارجاع خواهند شد.

نجف پور مطرح کرد
تاخیری در پرداخت سهم الشرکه اعضای 

صندوق ذخیره نداریم
مدیرعامــل صندوق ذخیــره فرهنگیان گفت: زمان های واریز ســهم 
الشرکه فرهنگیان عضو صندوق که به طور متوسط سه تا چهار ماه بوده 

را به کمتر از یک ماه رسانده ایم.
حمیدرضــا نجف پور کــردی در خصــوص افزایش قیمــت خوراک 
پتروشیمی ها و در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است سود فرهنگیان 
عضو در صندوق ذخیره فرهنگیان کاســته شود گفت: عوامل محیطی 
مربوط به شرایط اقتصادی کلان کشور و شرایط صنعت پتروشیمی بر 
سود فرهنگیان عضو صندوق اثر گذار اســت. با افزایش قیمت خوراک 
پتروشیمی ها توســط دولت و مجلس، راندمان، بهره وری یا سود دهی 

کل شبکه پتروشیمی کشور دچار تغییر خواهد شد.

مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان افزود: دولت در جهت حمایت از 
اقشار ضعیف جامعه باید بودجه خود را تأمین کند. مهمترین راه تأمین 
بودجه هم بحث انرژی چیست؛ لذا قیمت انرژی در سنوات گذشته بالا 
رفته است و طبیعتاً قیمت تمام شــده خوراک و مواد اولیه شرکت های 
پتروشــیمی هم بالا رفته اســت؛ در نتیجه در فرایند فــروش و رقابت 
شرکت های پتروشیمی، میزان سود برای همه شرکت های پتروشیمی 

کاهش پیدا کرده است.
نجف پور بــا بیان اینکه مــا در صنــدوق ذخیره فرهنگیــان تدابیری 
اندیشیده ایم و منفعلانه صنعت را مدیریت نمی کنیم؛ گفت: مجموعه 
پتروشیمیایی را مدیریت کردیم و مدل های بهره وری، افزایش راندمان 
کاری و اصلاح ســاختار صنعتی در درون پتروشیمی ها را انجام دادیم و 

حتماً مدیریت سود را در سنوات آینده ادامه خواهیم داد.
وی با رد این مســئله که ســهم الشــرکه فرهنگیان عضــو صندوق با 
تأخیر واریز شــده اســت گفت: نه تنها با تغییر مواجه نبوده و نیستیم 
بلکه زمان های واریز سهم الشــرکه فرهنگیان عضو صندوق که به طور 
متوسط سه تا چهار ماه بوده را به زیر یک ماه و حدود ۲۰ روز رسانده ایم. 
پیش از این صندوق در خصوص واریز ســهم شرکت تعهد این داده و ما 
هم چنین تعهدی ندادیــم اما ما زمان را مدیریــت کردیم به جای پنج 
تا هفت ماهم به زیر یکماه رســانده و مســئله در همین مهرماه پس از 

گذشت بیست و پنج روز ما واریزی را انجام داده ایم

معاون رئیس جمهور: 
صدای دانشجویان باید شنیده شود

معاون امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری گفت: نظر رئیس جمهور 
این اســت که چندصدایی در دانشگاهها وجود داشــته باشد و صداها 
شنیده شود؛ از این رو ما هم با حضور در جمع دانشجویان، صدای آنان را 
می شنویم.انسیه خزعلی درباره اینکه چه کاری باید انجام داد تا صدای 
دانشجویان شنیده شود، اظهار داشــت: معتقدیم باید نقد و اعتراض در 
جامعه وجود داشته باشد و گوش شــنوای دولت هم برای دریافت نظر 

دانشجویان آماده است.
وی تصریح کرد: یکــی از راهکارها این اســت که دانشــجویان حرف 
های دل شان را بدون هرگونه سانســود بیان و مسئولان نیز به صورت 

صمیمی با آنها صحبت کنند.
معاون امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری گفت: مسئولان هم باید 
تلاش کنند موضوعاتی که در مســیر قانونی امکان پیاده ســازی دارند 
را انجام دهند.خزعلی ادامه داد: همچنین مسئولان و متولیان امر باید 
درخواست هایی که در مسیر رســیدن به بسیاری از اهداف دانشجویان 
و حتی ارتقا و رشــد آنان وجود دارد را به صورت جدی پیگیری کنند تا 
به نتیجه مطلوبی برســند.معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
همچنین به ۲ نوبــت بازدید خود از زندان برای پیگیری مســائل افراد 
زندانی اشــاره کرد و گفت: ۱۰ درصــد از افرادی که اخیرا بازداشــت 

شده اند بانوان و ۹۰ درصد دیگر نیز مردان هستند.
وی اظهار کرد: تــلاش برای آزادی افــرادی که بی تقصیــر و بی گناه 

هستند را انجام می دهیم و امیدواریم که به نتیجه برسد.
خزعلی درباره آزادی زندانیان اخیر بــه ویژه بانوان، افزود: دنبال آزادی 

کسانی که بی گناه و کم تقصیر باشند، هستیم.

شهر

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو، 
از تامین داروی بیماران تالاسمی از سه مسیر مختلف 

خبر داد.
 محمد پپیکان پور، با اشــاره به اینکه در شرایط تحریم 
تأمین داروی بیماران تالاســمی علاوه بــر تولیدات 
داخلی از سه مسیر دیپلماسی، شرکت های خوش نام 
وارداتی و سازمان بهداشت جهانی، پیگیری می شود، 
گفت: ۲۴ هزار جعبه ۳۰ عــددی داروی جیدنیو وارد 
شده است که به زودی از گمرک ترخیص و نیاز کشور را 

تا اردیبهشت سال آینده برآورده خواهد کرد.
وی اظهار کرد: ســازمان غــذا و دارو برنامه ریزی های 

لازم به منظــور تأمین داروهای دســفرال و 
جیدنیو را تا پایان ســال ۱۴۰۲ انجام داده تا 
نوســانات تأمین این نوع از داروها به حداقل 

برسد.
پیکان پــور با اشــاره به تأثیــر تحریم ها در 
روند تأمیــن داروی بیمــاران خاص، عنوان 
کــرد: تحریم ها و کوتاهی شــرکت خارجی 

تولیدکننــده در عمل به تعهداتــش، تأمین داروهای 
تالاسمی را با مشــکلاتی مواجه کرده، که در جلسه ای 
نیز با سازمان بهداشــت جهانی )WHO( این سازمان 
قول همکاری برای تســهیل تأمین داروهای بیماران 

تالاســمی داده اســت.مدیرکل دارو و مواد 
تحت کنترل سازمان غذا و دارو افزود: تأمین 
ماده اولیــه تولید دفروکســامین با پیگیری 
دیپلماسی اخیر با کشور آلمان توسط وزارت 
خارجه و ســفیر ایران در این کشور انجام و 
تلاش شد تا مشکلات تأمین مواد اولیه تولید 

داروی بیماران تالاسمی رفع شود.
وی تصریح کرد: مــواد اولیه تولید یک ســال داروی 
تزریقــی بیماران تالاســمی حــدود ۷ تن اســت که 
پیگیری تأمین حــدود ۱۰ تن مواد اولیه از شــرکت 
آلمانی در دستور کار اســت.مدیرکل دارو و مواد تحت 

کنترل ســازمان غذا و دارو خاطرنشان کرد: با تعدادی 
از شــرکت های واردکننده ای که کارنامــه موفقی در 
واردات اقلام تحریمی داشــته اند نیــز همکاری هایی 

صورت گرفته تا مسیر تأمین سریع تر طی شود.
پیکان پور با اشــاره به قــول بانک مرکــزی مبنی بر 
تخصیص خط اعتباری ۱۵۰ میلیون دلاری ارز مرغوب 
با منشأ اروپا به منظور تأمین داروی بیماران تالاسمی 
و ســایر بیماران خاص، افزود: در ســال جاری واردات 
داروی دفروکسامین )دسفرال( نسبت به سال گذشته 
افزایش قابل توجهی داشــته، اما هنــوز به حد کفایت 

نرسیده است.

عضو شــورای شــهر تهران از ارائه گزارش های خلاف 
واقع شهرداری تهران درباره پیگیری مطالبات اعضای 

شورا برای خواسته های شهروندان گلایه کرد.
ناصر امانی در جلسه شورای شهر تهران در تذکر پیش 
از دســتور خود با بیان اینکه حل آلودگی هوا، ترافیک 
و بافت فرسوده ســه مطالبه جدی مردم تهران است، 
گفت: مردم ما را مســئول حل این مشکلات می دانند 

در حالیکه شهرداری نیز این اقدامات را باید در راستای 
همکاری و کمک دولت حل و فصل کند.

 وی با بیان اینکه حل این سه مســئله هیچ گاه نباید 
از دســتور کار خارج شــود، گفت: دولت در تدوین 
برنامه هفتم خود به صورت مســئله محور ورود پیدا 
کرده اســت یعنی به جــای آنکه چندین مســئله را 
مطرح کند و هیچ کدام هم حل نشــود، چند اولویت 

مشــخص در نظر گرفته و قرار اســت بر روی همین 
مســائل تمرکز کند و پیشــنهاد می شــود ما نیز در 
شــهرداری تهران در هنگام تدویــن برنامه چهارم 
مســئله محور با تمرکز به دغدغه ها و مطالبات مردم 

عمل کنیم.
وی افزود: برای شورا باید احترام قائل شوند و اعضای 
شــورا را درجه یــک و دو نکننــد و وقتی مــن تذکر 

می دهم فکر کنند که یک عضو دیگــر تذکر داده و به 
آن رسیدگی کنند.

 مهدی چمران در واکنش به ایــن تذکر گفت: اعضای 
شــورا درجه یک و دو ندارند و همه عضو شورای شهر و 
نماینده مردم هستند و شهرداری باید به گزارش های 
اعضــای شــورا کــه نشــأت گرفتــه از بازدیدهای 

میدانی شان است، توجه کنند.

و دار

شورا

خریدار  رئیس کل دادگســتری اســتان 
تهــران از ایجــاد مجتمــع قضایــی ویژه 
رســیدگی به دعاوی بانکی خبر داد و گفت: 
این اقدام برای رســیدگی ســریع، متقن، 
متمرکز و تخصصی به دعــاوی حوزه پولی 
و بانکی اســت زیرا نظام بانکــی در واقع امر 
امانت دار سرمایه های مالی مردم محسوب 

می شود.
به گزارش دادگستری کل اســتان تهران، 
علی القاصی مهر در سومین نشست بررسی 
مشــکلات دعاوی حقوقــی و قضایی نظام 
بانکی کشــور با حضور که با حضور مدیران 
ارشد نظام بانکی در ســالن ولایت مجتمع 
قضایی امــام خمینی)ره( برگزار شــد، در 
بخش کیفــری به لحاظ نوع اتهــام و میزان 
مال محل دعوا، پرونده های قضایی مربوط 
به نظام بانکــی در صلاحیت مراجع قضایی 
گوناگونی قرار می گیرند و در بخش حقوقی 
نیز پرونده هــای مرتبط با دعــاوی پولی و 
بانکی با توجه بــه صلاحیت های مختلفی 
که در برمی گیــرد، متعدد و متنوع اســت 
که در مجتمع های قضایــی مختلف طرح و 
رســیدگی می شــود؛ بنابراین برای تحقق 
رسیدگی قضایی سریع، متقن، متمرکز و در 
عین حال تخصصی به دعاوی مربوط به این 
حوزه ایجاد مجتمع قضایی ویژه رسیدگی 

به دعاوی بانکی امری اجتناب ناپذیر است.
وی »نظام منــد شــدن رســیدگی ها در 
پرونده های قضایی پولــی و بانکی« را یک 
ضرورت دانســت و اظهارداشت: بسیاری از 
پرونده های مرتبط با دعــاوی پولی و بانکی 
که در مجتمع های قضایی تهران تشــکیل 
می شــوند، به لحاظ صلاحیت های هر یک 
از مجتمع های قضایی به صــورت پراکنده 
در حال رســیدگی اســت و یا بعضا به دلیل 
اختلافاتی که برخی از بانک ها با بدهکاران 
بانکــی دارند، رســیدگی بــه پرونده های 
مربوط به این حوزه دچار اطاله می شود که 
این امر استیفای حقوق بیت المال و مردم را 

با مشکل مواجه می کند.
القاصــی مهــر، صلاحیت هــای خاص و 
انحصاری دادگستری کل اســتان تهران و 
به طور خاص مجتمع قضایی ویژه رسیدگی 
به مفاســد اقتصادی، به منظور رســیدگی 
به برخی از دعاوی را مورد اشــاره قرار داد و 
افزود: بخــش عمــده ای از پرونده های در 
حال رســیدگی در بخش اخذ تســهیلات، 
واگذاری هــا و عــدم اســتیفای حقــوق 
بیت المــال از طریق امتنــاع از بازپرداخت 
تســهیلات دریافتی از بانک ها در مجتمع 
قضایی ویژه رســیدگی به مفاسد اقتصادی 
رســیدگی می شــود که این امر ناشــی از 
صلاحیت هــای خاص و ویــژه این مجتمع 

قضایی است.
رئیــس کل دادگســتری اســتان تهران 
با اشــاره به وقوع بزه پولشــویی در بســتر 
نظــام بانکی و ضرورت رســیدگی متمرکز 
و تخصصی به جرایم مرتبط بــا این حوزه، 

مسئولیت ســازمان امور مالیاتی بر اساس 
قانون مالیات های مستقیم به منظور تامین 
امکانات و نیازمندی های لازم برای نظارت 

و کنترل بر فرارهای مالیاتی را یادآور شد.

حمایت قانونی از فعالیت های مشروع 
نظام بانکی

القاصی مهر در ادامه بخشــنامه معاون اول 
قــوه قضاییه به منظــور راه اندازی شــعب 
تخصصی ویژه رســیدگی به دعاوی بانکی 
در تهران را مورد اشــاره قــرار داد و در عین 
حال آموزش قضــات با اســتفاده از دانش 
کارشناســان مجــرب نظام بانکــی را یک 
ضرورت دانســت و گفت: نتیجه این اقدام، 
تسریع در رســیدگی های قضایی به صورت 
تخصصی و حمایت قانونــی از فعالیت های 

مشروع نظام بانکی خواهد بود.
رئیس کل دادگســتری استان تهران اظهار 
داشــت: اگر مطالبات نظــام بانکی به نحو 

صحیح و به موقع وصول نشــود و یا در مسیر 
استیفای آن انحرافاتی شــکل گیرد، قطعا 
نتیجه آن ضــرر نظام بانکــی، بیت المال و 

مردم است.
القاصی مهر افزود: در همین راســتا؛ مقرر 
شــد تا مجتمع قضایی ویژه رســیدگی به 
دعاوی بانکی در بخش کیفــری و حقوقی 
و در مرحله بدوی و تجدیــد نظر به صورت 
متمرکــز در تهران شــکل گیــرد تا ضمن 
تســریع در اســتیفای حقوق بیت المال در 
چارچوب قوانین و مقررات، از پراکنده شدن 
پرونده هــای مرتبط با این حوزه در ســایر 

واحدهای قضایی جلوگیری به عمل آید.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهــران با 
تاکید بر اینکه ایجــاد مجتمع قضایی ویژه 
رســیدگی به دعاوی بانکــی ضامن حقوق 
نظام بانکی و بیت المــال خواهد بود، گفت: 
این مجتمــع قضایی در تاریــخ نظام بانکی 
به عنــوان نمــاد عدالت خواهی و مســیر 

استیفای حقوق بیت المال در حوزه پولی و 
بانکی خواهد بود.

وی »تســهیل امورات حقوقــی و قضایی 
برای نظام بانکــی« و »تســریع در وصول 
مطالبات با رویکرد تخصصــی« را از جمله 
دســتاوردهای حاصل از تشــکیل مجتمع 
قضایی ویژه رســیدگی به دعــاوی بانکی 
دانســت و گفت: ایجاد این مجتمع قضایی 
با رویکرد تخصصی قطعا آثار مثبت و نتایج 
قابل توجهی را در حوزه وصــول مطالبات 
و اســتیفای حق در نظام بانکــی به دنبال 

خواهد داشت.

شناسایی مشکلات حقوقی و قضایی 
نظام بانکی

محمدرضا صاحبی پسندیده معاون قضایی 
رئیس کل دادگســتری استان تهران نیز در 
این نشست با اشاره به دســتور ریاست قوه 
قضاییه برای بررسی مشــکلات حقوقی و 
قضایی نظام بانکی کشــور اظهار داشــت: 
پس از این دســتور و با پیگیری رئیس کل 
دادگســتری اســتان تهران تا کنون ســه 

نشست در این زمینه تشکیل شده است.
معاون قضایی رئیس کل دادگستری استان 
تهــران اضافه کرد: ایجاد شــعب تخصصی 
ویژه رســیدگی به دعاوی بانکی در تهران و 
در صورت لزوم در ســایر استان ها و آموزش 
قضات شعب تخصصی با استفاده از اساتید 
مجرب و اســتفاده از ظرفیت و توانایی نظام 
بانکی در این حوزه دو تکلیفی اســت که از 
ســوی معاون اول قوه قضاییه در غالب یک 

بخشنامه برای هر استان تعریف شده است.
پســندیده با اشــاره به حجم پرونده های 
مرتبط با نظام بانکی اظهار داشــت: با توجه 
به حجم قابل توجه پرونده هــای مرتبط با 
نظام بانکی در تهران، مقرر شــد تا مجتمع 
قضایی ویژه رســیدگی به دعــاوی بانکی 
به منظور رسیدگی منســجم و یکپارچه به 

پرونده های این حوزه شکل گیرد.

وی بیماران تالاسمی از مسیر دیپلماسی تأمین دار

شهرداری تهران اعضای شورای شهر را درجه یک و دو نکند

رئیس گروه هنر سازمان بهزیستی کشور:

۱۶۰۴ اتاق  هنردرمانی در کشور راه اندازی شد
خریــدار   رئیس گــروه هنر ســازمان 
بهزیســتی کشــور از راه انــدازی و تجهیز 
اتاق هــای هنردرمانی در یــک هزار و ۶۰۴ 
مرکز توانبخشــی روزانه و شبانه روزی خبر 
داد و گفــت: ۴۸ هزار توانخــواه از خدمات 
توانبخشــی هنری در این مراکــز بهره مند 

شدند.
فاطمه فخری افزود: ساختن هویتی مبتنی 
بر تغییر نگاه ســنتی جامعه بــا بهره گیری 
از شــکل های مختلف هنــر از جمله تئاتر، 
موسیقی، هنرهای تجسمی و فیلم و نقشی 
که این ابزار در توانبخشی فردی و اجتماعی 
افراد دارای معلولیت بازی می کنند، مسیر 
را به ســمت توانمندســازی آنــان هموار 

می سازد.
وی ادامــه داد: فعالیت هــای هنــری در 
گروه هنر بــا هدف آموزش، توانبخشــی و 
توانمندســازی افــراد دارای معلولیت و در 
راستای نیل به اهداف برابرسازی فرصت ها 
برای این گــروه از افــراد جامعــه در همه 
عرصه های اجتماعی، آموزشــی، فرهنگی 
و هنری آنــان طراحی و برنامه ریزی شــده 
است که در گرایش های هنرهای تجسمی، 

نمایش و موسیقی خدمت ارائه می دهد.
فخری اضافه کرد: برنامه های هنری طراحی 
شــده برای جامعه هدف از جمله برگزاری 

جشــنواره های هنری، تورهای نمایشی و 
تجسمی، راه اندازی اتاق های هنردرمانی در 
مراکز توانبخشی و نمایشگاه های هنرهای 
تجســمی فرصتی برای به نمایش گذاشتن 
توانمندی های هنری افراد دارای معلولیت 
و ایجاد احســاس تعلق به جامعه، شناخت 
متقابــل و ارتباط بیشــتر و زدودن هرگونه 
برچســب از پیشــانی فرد معلول و تجارب 
منفی به حاشــیه رفتن، رسیدن به حداکثر 

کمال  اجتماعی  و پیشرفت  فردی است.
رئیس گروه هنر ســازمان بهزیستی کشور 
تصریح کرد: برنامه های هنــری همواره از 
ســوی افراد دارای معلولیت مورد استقبال 
قــرار گرفته اســت؛ به گونه ای کــه اکنون 
۵۲ هزار و ۵۰۰ نفر توانخــواه ازبرنامه های 
طراحــی شــده بهره مند و نزدیــک به ۳۰ 
درصــد از جامعه هدف در انتظــار دریافت 

خدمت هستند.
فخری، افزایش سطح دسترسی افراد دارای 
معلولیت روســتایی به آموزش های هنری، 
بهره منــدی از تجهیزات هنــری و دریافت 
خدمات تخصصی توانبخشی هنری با هدف 
ارتقای توانمندسازی افراد دارای معلولیت 
در مناطق روســتایی از جملــه برنامه های 

گروه هنر بهزیستی برشمرد.
وی به راه انــدازی پایگاه های هنر ویژه افراد 

دارای معلولیت در مناطق محروم روستایی 
اشــاره کرد و گفت: این فعالیت از نیمه دوم 
ســال ۱۴۰۰ بــا راه انــدازی ۱۰ پایگاه در 
اســتان ایلام آغاز و تا پایان شهریور ۱۴۰۱ 
به تعداد ۵۰ پایگاه در پنج اســتان کشــور 

افزایش یافت.
وی ادامه داد: ۶ جشــنواره منطقه ای تئاتر 
افــراد دارای معلولیت در ســال ۱۴۰۱ از 
جمله جشــنواره تئاتر افراد دارای معلولیت 
منطقه »آفتــاب« به صــورت حضوری در 
اســتان البرز و با حضورگروه های نمایشی 
اســتان های تهران، مرکزی، قم، اصفهان، 
چهارمحــال و بختیاری و البرز، جشــنواره 
تئاتر افــراد دارای معلولیت منطقه »کویر« 
به صورت حضوری در استان یزد و با حضور 

گروه های نمایشــی اســتان های سیستان 
و بلوچســتان، کرمان، خراســان جنوبی، 
خراسان رضوی و یزد و برنامه ریزی و انجام 
اقدامات اجرایی برای برگزاری ۲ جشنواره 
اســتانی تئاتر افــراد دارای معلولیت را از 
جمله برنامه های این گروه در ســال جاری 

عنوان کرد.
رئیس گروه هنر سازمان بهزیستی کشور به 
برنامه های آتی این حوزه اشاره کرد و افزود: 
تقویت و توســعه برنامه هــای هنردرمانی 
در مراکز توانبخشــی، توســعه پایگاه های 
هنــر افــراد دارای معلولیــت در مناطق 
روســتایی کشــور، برگزاری نمایشگاه ها و 
جشــنواره های هنری افراد دارای معلولیت 
در گرایش های هنرهای نمایشی، تجسمی 
و موســیقی، تولیــد فیلم های آموزشــی 
نمایش درمانــی ویژه مربیان توانبخشــی 
و خانواده هــای دارای معلولیــت و ایجــاد 
کانون هــای هنــری در اســتان ها با هدف 
ایجاد زمینه های اشتغال هنری افراد دارای 
معلولیت از جمله برنامه های آتی این گروه 

است.
وی، وجــود مراکز توانبخشــی در کشــور 
به عنــوان کانون هایی بــرای ارائه خدمات 
هنــری و هنردرمانــی، وجــود نیروهای 
متخصص اجرایــی در اســتان ها و دیدگاه 

مثبت آنان بــه تاثیرگــذاری فعالیت های 
هنری در توانبخشــی و توانمندسازی افراد 
دارای معلولیت، مشــارکت افــراد معلول 
و خانواده های آنــان در اجــرای برنامه ها، 
رضایتمندی خدمت گیرنــدگان و به ویژه 
تخصیص ۹۸ درصدی اعتبار هنر در ســال 
۱۴۰۱ را از نکات مثبتی برشــمرد که این 
گروه را به اهداف مــورد نظر نزدیک تر کرده 

است.
به گزارش سازمان بهزیستی کشور، فرهنگ 
و هنر از دیرباز به عنوان ابــزاری کار آمد در 
بیان احساســات، اندیشــه، خلاقیت های 
فردی و جمعی و وسیله ای برای ایجاد تعادل 
و تعامل در جامعه انســانی بکارگرفته شده 
اســت. معلولیت و عواقب فردی، خانوادگی 
و اجتماعی ناشــی از آن ضرورت بکارگیری 
هنر را در ایجاد رضایت درونــی و بالا بردن 
ارزش اجتماعــی فرد معلول و مشــارکت 

فعال او در جامعه را دو چندان می کند.
چند گونگی و تنــوع فعالیت های فرهنگی 
هنری و لزوم شــرکت دادن هرچه بیشــتر 
افراد معلــول در ایــن گونــه فعالیت ها با 
فراهم آوردن امکانات برای دســتیابی این 
گروه ازافراد بــه برنامه های فرهنگی هنری 
تسهیل کننده آشنایی جامعه با توانایی ها، 

نیازها و خواست های آنان می شود.

آگهی مفقودی
 برگ سبز موتور سیکلت پیشتاز قرمز رنگ مدل 1391به شماره انتظامی 41336/119 
بنام ســید امیر عباس مهاجرانی به شماره موتور 149NEG1101409 و شماره تنه 

 NEG***150H9106319مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
رباط کریم



قم  همایش بــزرگ روز صنعــت بیمه با 
حضــور جمعــی از مدیــران، نمایندگان، 
کارشناسان بیمه های استان قم و جمعی از 
مسئولین به همت شــورای هماهنگی بیمه 

های استان در تالار آب برگزار شد.
مهمانان ویــژه ای مانند احمــد امیرآبادی 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
و مجید ناظمی مدرس برجسته بازاریابی در 

این همایش حضور داشتند.
امیر علی وفایی رئیس شــورای هماهنگی 
بیمه های اســتان قم ضمن گرامیداشت روز 
صنعت بیمه بیــان کــرد: روز بیمه فرصتی 
مغتنم بــرای وفاق ملی و هــم افزایی در این 
صنعت است و گامی در مســیر تدبیر و امید 
اســت تا اهالی این صنعت بــه عنوان مظهر 
آرامش و اطمینــان و تضمین کننده امنیت 
روانــی جامعــه، اقدامات و دســتاوردهای 
خود را بازنشــر و مرور نمایند و با استفاده از 
تجارب گذشته، افق های روشن تری را برای 

ذینفعان خود ترسیم نمایند .
کریمی معاون شــورای هماهنگــی بیمه 
های استان قم نیز با اشــاره به عملکرد سال 
۱۴۰۰ صنعت بیمه اســتان قــم بیان کرد: 
با توجه به تمام دغدغه هایــی که در بخش 
صنعت کشوروجود دارد و همچنین با وجود 
تحریم ها در تمــام بخش ها ، پرتفوی فروش 

به مبلــغ ۱3/696میلیون ) ســیزده ممیز 
ششصد و نود وشش میلیون ( ریال و خسارت 
پرداختی به مبلــغ ۱93/ ۱۰ )ده ممیز صدو 
نود وسه( میلیون ریال با نسبت خسارت بالغ 
بر 7۴/۴2% )هفتاد وچهــار ممیز چهل و دو 
درصد ( می گردد که امید است همه فعالان 
این صنعت نیز تمام تلاش و کوشش خود را به 
کار بگیرند تا با ارائه بهترین خدمات به اقشار 
مختلف جامعه بیش از پیش بتوانند آرامش و 

اطمینان برای مردم جامعه ایجاد کنند .
در بخش دیگــری از این مراســم غلامعلی 
علائی رئیس انجمن نمایندگان بیمه استان 
قم نیز عنوان کرد: امــروز در صنعت بیمه و 
شبکه فروش مشــکلات فراوانی وجود دارد 
که از آن جمله می شــود به قوانین ناکارآمد 

اشاره کرد.
او با تاکید براینکه برخــی قوانین بیمه باید 
اصلاح شــود، گفت: یکی از ایــن قوانین به 
امور دیه و تعیین نرخ آن مربوط می شــود و 
با توجه به اینکه هرســال بعــد از تعطیلات 
نوروزی رقم دیه مشخص می شود مشکلاتی 
را برای مردم و بیمه ها بوجــود می آورد که 
در این راستا لازم اســت پیش از فرا رسیدن 

تعطیلات و 2۰ روز زودتر نرخ دیه اعلام شود.
در بخــش دیگــری از این مراســم احمد 
امیرآبادی نماینــده مردم قــم در مجلس 

شورای اسلامی نیز با اشاره به اینکه در استان 
قم واحدهای تولیدی ارتباط خوبی با شرکت 
های بیمه دارند، بیان کرد: این ارتباط موجب 
فراهم شــدن بازاری مطلوب برای شــرکت 

های بیمه است.
او با اشــاره به برخی مشکلات ناشی از بخش 
حمل و نقــل در صنعت بیمــه تصریح کرد: 
کیفیت خودروهــا و وضعیت جاده ها هزینه 

های بسیاری را به بیمه ها متحمل می کند.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی گفت: 
در کنار مشکلاتی که ذکر شد نباید از آسیب 
هایی که تحریم ها بر بیمه ها وارد کرده است 
غافل شد. زیرا که شــرکت های بزرگ بیمه 

های دنیا ما را تحریم کرده اند.
امیر آبادی با تاکیــد براینکه باید شــرایط 
حضور بیمه های کشور در سطح بین الملل 
فراهم شود، تصریح کرد: برخی از شرکت ها 
توانسته اند به این بازار دســت یابند و ما نیز 
آمادگی داریم در صورت لــزوم در خصوص 
حمایــت از صنعــت بیمه در بخــش های 

مختلف ورود کنیم.
او با انتقاد از بیمــه مرکزی به دلیل عدم ورود 
به عنوان تنظیم گر گفت: در حالی که از بیمه 
مرکزی انتظار می رود به عنوان تنظیم گر به 
بخش های مختلف ورود کند اما نتوانستند در 
این موضع ورود کنند و خود را نشــان دهند. 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
افزود: از دیگر مشــکلات جدی کــه در این 
زمینه وجود دارد می توان به سیاسی کردن 
برخی برخی بخش های فنی اشاره کرد که در 
راس مراکز فنی افراد سیاسی قرار می گیرند 
و موجب می شــود نتوانند وظایف خود را به 
شایستگی انجام دهند و در بیمه های مرکزی 
نیز این چنین اســت و آن تیمی که مشغول 
هســتند بیشــتر از اینکه دارای سبقه فنی 
باشند دارای شــخصیت سیاسی هستند که 
این مســئله می تواند ضربه ای برای صنعت 

بیمه باشد.

او بر ضــرورت بالا بردن ســطح رقابت میان 
شــرکت های بیمه تاکید و بیان کرد: اساس 
رقابت درست باید شکل بگیرد و رانت نیز کنار 
برود و شــرکت های دولتی براساس کیفیت 
خدمات بیمه ای شــرکت های خصوصی و 
دولتی با آنها همکاری کنند تا رقابت شایسته 

ای صورت بگیرد.
در بخش پایانی این همایش مدیران شعبه، 
نمایندگان برتــر واعضــای انجمن صنفی 
شــرکت های بیمه در اســتان قم از ســوی 
شــورای هماهنگی بیمه های استان تقدیر 

شدند.

شیراز -چراغی مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران در 
نشست با مدیران سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی 
پارس و شرکت نفت و گاز پارس در عسلویه گفت: برنامه 
ریزی هدفمند و یکپارچگی در سیاســت ها زمینه ساز 

کارآمدی و تعالی سازمانی است.
محسن خجسته مهر مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران 
در این نشست ضمن تقدیر از تلاش های صورت گرفته 
در پارس جنوبی گفت:اســتمرار تولیــد گاز در میدان 
مشــترک پارس جنوبی از جلوه های جهاد فی ســبیل 
الله در صنعت ارزش آفرین نفت اســت و وظیفه همه ما 

صیانت از این ثروت خدادادی است.
وی ادامه داد: پیشــرفت های چشــمگیری در ســطح 
شرکت ملی نفت ایران طی سال گذشته تاکنون صورت 
گرفته است و لازم است برای نیل به اهداف سازمانی در 
سطح شرکت های تابعه شــرکت ملی نفت ایران برنامه 

ریزی اصولی مبتنی بر خط مشی ابلاغی در دستور کار 
همه شرکت ها قرار گیرد.

مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران تصریح کرد: سازمان 
منطقه ویژه اقتصادی انــرژی پارس نقش مهمی در این 
منطقه حساس و مهم کشور ایفا می کند و همه شرکت 
های مستقر در منطقه ملزم به اجرای مقررات و قوانین 
ابلاغی این سازمان که برگرفته از اسناد بالادستی است 

می باشند.
خجســته مهر نقش ســازمان منطقه ویــژه پارس در 
پشتیبانی و صیانت از تولید را بسیار مهم و مثبت ارزیابی 
کرد و افزود:همه زیرساخت های موجود در منطقه پارس 
جنوبی متعلق به دولت و شــرکت ملی نفت ایران است 
و هزینه زیادی نیز برای نگهداری از این زیرســاخت ها 
پرداخت می شود بنابراین سازمان منطقه ویژه پارس نیز 
می بایســت طبق قانون هزینه ارائه خدمات به شرکت 

های مســتقر در منطقــه را طبق تعرفه هــای ابلاغی 
دریافت نماید تا خللی در پشتیبانی از تولید رخ ندهد.

ســخاوت اســدی مدیر عامل ســازمان منطقه ویژه 
اقتصادی انرژی پارس نیز در این نشست گفت:26 طرح 
پالایشی و پتروشــیمی با ســرمایه گذاری 2۱ میلیارد 
دلار در منطقه در حال اجراســت که تمامی مراحل اخد 
مجوز،نظارت بر رعایت قوانین و مقررات مرتبط در این 
زمینه توسط سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس 

انجام می شود.
اســدی از افزایش حجــم و ارزش صــادرات کالاهای 
تولیدی از منطقه ویژه پارس نسبت به پارسال خبر داد 
که این میزان صادرات به ترتیب 25 و 88 درصد افزایش 

را نشان می دهد.
مدیر عامل سازمان منطقه ویژه پارس مسئولیت نظارت 
بر رعایت قوانین و مقررات و مسائل ایمنی و امنیتی را از 

مهمترین رسالت های این سازمان در منطقه بر شمرد و 
افزود:به دلیل مسائل ایمنی دیوار حفاظتی و دروازه های 
ورودی و خروجی تکمیل شــده است که این امر نظارت 
بر محدوده این منطقه مهم را بیش از پیش تسهیل می 

کند.

گرگان -مهنازمحمدزمانی   رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی گلستان، متوسط نرخ باروری در استان را بالاتر 
از متوسط کشوری دانســت و گفت: گلستان تنها یک 

مرکز درمان ناباروری دارد.
ســعید گلفیروزی اظهار کرد: کشورمان با معضل پیری 

جمعیــت روبه رو اســت و قاعده هرم جمعیتــی رو به 
کوچک شــدن و میانه هرم در حال بزرگ شدن است و 
در صورت تداوم این روند، برای ۱۰ تا 2۰ ســال آینده به 

کشور پیر تبدیل می شود.
وی با بیان اینکه باید کاهش جمعیــت را جبران و برای 

آن هزینه کنیم، افزود: موضوع افزایش جمعیت در قالب 
قرارگاه جوانی جمعیت به ریاست اســتاندار در استان 
گلستان در دســت پیگیری اســت و در دانشگاه علوم 
پزشکی استان هم کمیته جوانی جمعیت و فرزندآوری 
را تشــکیل داده و موضوعات مربوط به ایــن حوزه را در 

جلسات این کمیته بررسی می کند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلســتان با بیان اینکه در 
کشور 25 درصد زوجین نابارور هستند، تصریح کرد: در 
بخش ناباروری تنها یک مرکز در گلستان وجود دارد این 
در حالی است که استان های همجوار ما چندین مرکز 
دولتی و خصوصی دارند، ما تنهــا مرکز درمان ناباروری 
در استان را تجهیز کرده و نیروهای فوق تخصص نازایی 
در این مرکز مستقر شدند، همچنین وسایل و تجهیزات 
درمانی این مرکز نیز تهیه شــده و یــا در حال خرید آن 
هســتیم. گل فیروزی با بیان اینکه ما درصدد هستیم 
قوانین مربوط به جوانی جمعیت را با توجه به محدودیت 
نیروی انســانی تخصصی اجرایی کنیم و خود را مکلف 

به تســهیل این مهم می دانیم، یادآور شد: کشورمان در 
حوزه پزشکان تخصص، فوق تخصص و پزشکان عمومی 
با بحران مواجه است و این مسئله گریبان ما را هم گرفته 
و در مرکز ناباروری با کمبود نیروهای تخصصی دســت 
و پنجه نرم می کنیم. وی ابراز امیدواری کرد؛ با فعالیت 
تمامی نهادها و دســتگاه های اجرایی و جهاد تبیین که 
توســط آحاد جامعه انجام می شــود وضعیت کشور در 
حوزه جمعیتی بهبود یابد، ابراز داشت: متوســط نرخ 
باروری در استان گلستان بالاتر از متوسط کشوری است 

اما در شهرستان های مختلف توازن وجود ندارد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلستان، جمعیت را یکی از 
ملاک های پیشرفت کشور دانست و یادآور شد: جمعیت 
سالم، باسواد و توانمند خیلی مهم است، ما کشور بزرگی 
داریم که 85 میلیــون نفر جمعیــت دارد اما با کاهش 
باروری و رشــد جمعیت، جمعیت میانســال تبدیل به 
جمعیت سالمند می شود که باید برای درمان ناباروری 

و جایگزینی جمعیت جوان تدبیری اتخاذ شود

فارس
مدیر عامل شرکت ملی نفت ایران :

برنامه ریزی هدفمند و یکپارچگی در سیاست ها زمینه ساز تعالی سازمانی است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان:

وری دارد گلستان تنها یک مرکز درمان نابار

تقدیر از نمایندگان برتر در همایش بزرگ صنعت بیمه استان قم 
سرپرست شهرداری هشتگرد:

  قدریافت گواهینامه انطباق معیار انرژی
 توسط شرکت آغاجاری

اهواز-محمد مجدم    سازمان ملی اســتاندارد ایران، گواهی انطباق 
معیار مصرف انرژی را در بازه زمانی ارزیابی ســال ۱398 به شرکت بهره 

برداری نفت و گاز آغاجاری اعطا نمود.
 بر اســاس ارزیابی های صورت گرفته از تاسیســات شرکت آغاجاری در 
بازه زمانی سال۱398 این شرکت موفق به اخذ گواهینامه انطباق معیار 
مصرف انرژی با استاندارد ملی معیار مصرف انرژی ، از جانب سازمان ملی 

استاندارد ایران گردید.
براســاس قانون اصلاح الگوی مصــرف انرژی مصوب مجلس شــورای 
اســلامی ایران، واحدهای تولیدی که فرآیند تولید آنها مشمول مقررات 
اجرای استاندارد اجباری شده است توسط سازمان ملی استاندارد ایران 
مورد بازرسی قرار می گیرند؛ که در این بازرسی میزان مصرف ویژه انرژی 
واحدهای تولیدی که یک شاخص جهانی است مورد پایش قرار می گیرد.

در این ارزیابــی هــا تاسیســات گاز و گاز مایــع ۱5۰۰،گاز و گاز مایع 
۱6۰۰،گاز و گاز مایع ۱۰۰۰،واحد پازنان ۱ ، واحد نمکزدایی رگ سفید 
۱،واحد نمک زدایی کرنج و واحد نمکزدایی مــارون 2رموفق به دریافت 

این گواهینامه شدند.

  
 از سال گذشته تا کنون صورت گرفت؛

وستایی  بهره مندی 4 هزار و 717 خانوار ر
البرز  از نعمت گاز

البرز-مظفری   مدیر عامل شــرکت گاز استان البرز گفت: با رسیدن 
گاز به روستاها در یک سال گذشــته حدود ۴ هزار و 7۱7 خانوار از نعمت 

گاز برخوردار شده اند.
ســیدرضا غفاریان مدیر عامل این شــرکت گفت: 57 روستاو یک شهر 
در محور چالوس و شهرســتان طالقان در سال ۱۴۰۱ در مرحله عملیات 
اجرایی گازرســانی قرار گرفته اند که در مجموع ۴ هــزار و 7۱7 خانوار 
در این روستاها از نعمت گاز بهره مند شــده اند.وی در تشریح چگونگی 
بهره مندی این خانوارها ار نعمت گاز بیان کرد: احداث ۱2 کیلومتر خط 
تغذیه ۱2 اینچ روستاي جوســتان - سه راهی روســتاي ده در، احداث 
۱2 کیلومتر خط تغذیه ۱2 اینچ ســه راهی روســتاي ده در- محدوده 
گردنه عســلک، احداث ۱2 کیلومتر خط تغذیه ۱2 اینچ محدوده گردنه 
عسلک - محدوده روســتاي آزادبر، احداث ۱2 کیلومتر خط تغذیه ۱2 
اینچ محدوده روســتاي آزادبر – گچســر، خط تغذیه و توزیع هم کانال 
گچسر-وله-امام چشمه-آســیاب درگاه-کوشکک-نساء-ملک فالیز-
حسنکدر-بالاسرنساء-سرخ دره-گرماب –میدانک- لانیز و خط تغذیه 
و توزیع هم کانال شــهر آسارا و روســتاهای همه جا- در ده-دوخانواری 
-کیاسر-کیاسرلات-تکیه سپهســالار از مهم ترین پروژه های در دست 
اجرا در شرکت گاز اســتان البرز است.مدیر عامل شرکت گاز استان البرز 
ادامه داد: 57 روستاو یک شهر محور چالوس و شهرستان طالقان در سال 
۱۴۰۱ در مرحله عملیات اجرایی قرار گرفته اند کــه در مجموع ۴ هزار 
و 7۱7 خانوار در این روســتاها از نعمت گاز بهره مند شده اند.غفاریان با 
اشاره به بودجه جذب شــده، بیان کرد: میزان اعتبار جذب شده هشت 
ماهه ابتدایی سال جاری در بخش شهرها 2۱9 میلیارد تومان و در بخش 

روستاها ۱69 میلیارد تومان بوده است.

 

اختصاص 63 میلیارد تومان اعتبار توسعه 
شبکه ارتباطات و فناوري به شهرستان آمل

ساری-امیری فر با حضور ســید عباس حســیني فرمانــدار ویژه 
شهرستان آمل، اســماعیل اعزي مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
اســتان مازندران، نوروزي مدیرکل مخابرات مازندران، آخرین وضعیت 

حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات شهرستان آمل بررسي شد.
اســماعیل اعزي مدیرکل فناوري ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان 
مازندران در این نشســت از تخصیص 63 میلیارد تومــان اعتبار از محل 
منابع مالــی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای شهرســتان آمل 

خبرداد.
وي با بیان اینکــه کل اطلاعات ابلاغات آمل برای پــروژه های ارتباطات 
همراه USO براي ایجاد شــبکه فیبرنوري و تقویت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات شهرســتان خواهد بود، تصریح کرد: تعداد 2۴ روســتا شامل 
۱3روستا با سایت جدید و ۱۱ روستا با ارتقاي تکنولوژی ۴G  از امکانات 

مخابراتي بهره مند مي شوند.
اعزي با اشــاره به اینکه با اختصاص اعتبار جدید تعــداد ۱۱92 خانوار از 
خدمات مناسب تر مخابراتي و فناوري برخوردار مي شوند، تصریح کرد: 
براي این میزان فعالیت زیرساختي، اعتباری بالغ بر 5۰ میلیارد تومان در 

نظر گرفته شده است.
وي با تاکید بر اینکه براساس اعتبار ابلاغ شده راه اندازی پوشش موبایلی 
در روســتاهای ایرا، لهر، پنجاب، عبدالله آباد، گزانه، هاره و لاســم بخش 
لاریجان شهرســتان آمل در دست اقدام اســت، گفت: براي روستاهاي 
زیار، تیار، پرن و در صورت مناسب بودن شرایط منطقه کوهستانی اندوار 

احداث سایت جدید آغاز می شود.
سید عباس حســیني فرماندار ویژه شهرســتان آمل نیز در این جلسه با 
اشاره به اینکه در تفاهم نامه توسعه ارتباطات و فیبرنوري شهر آمل نگاه 
توســعه پایدار حاکم خواهد بود، تصریح کرد: این نگاه مي تواند به ایجاد 

تحولي جدید در شهرستان منجر شود.
وي با بیان اینکه این تفاهم نامه خدمات هایتک در بســتر فیبرنوري به 
شــهروندان ارائه خواهد داد و نیازمند تصمیم گیري سریع است، عنوان 
کرد: در مباحث آي تي تصمیم گیري ســریع موردنیاز است زیرا براي ده 

سال دیگر ممکن است تکنولوژي هاي دیگري بر سرکار بیایند.
حسیني با اشاره به اینکه بسترهاي ایجاد شهر هوشمند در شهر آمل مهیا 
شده است و نیازمند تصمیم گیري و اجراي این طرح ها است، بیان کرد: در 
زمینه توسعه شبکه فیبر نوري حمایت هاي خوبي از سوي کشور و استان 
از شهرستان هاي پیشرو صورت مي گیرد که نیاز است اهتمام مسئولان 

شهري را نیز در پي داشته باشد.
نوروزي مدیرکل مخابرات مازندران نیز در این جلســه با اشاره به اینکه 
پروژه شهر هوشمند یک مگاپروژه باید شمرده شود، تصریح کرد: توسعه 
فیبرنوري میلیون ها اشتغال ایجاد مي کند که نیاز است به آن توجه ویژه 

صورت گیرد.
وي با تاکید بر اینکه 75۰ کیلومتر فیبرنوري در ۱۰ ماه گذشته در استان 
مازندران احداث شده است؛ بیان کرد: از این میزان ۱5۰ کیلومتر در محور 
هراز شهرســتان آمل ایجاد شده که نشــان مي دهد ظرفیت کافي براي 

توسعه این شبکه وجود دارد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خوزستان

با هدف تامین برق پایدارتر برای زمستان؛

دور جدید همکاری صنایع با شرکت توزیع برق خوزستان آغاز شد
 اهواز -محمــد مجدم  همــکاری صنایع اســتان 
خوزســتان با شــرکت توزیع نیروی برق خوزستان وارد 
مرحله جدیدی شده و طرح زمســتانه مدیریت مصرف 
انرژی با هدف تامین برق پایدارتر در این استان آغاز شده 

است.
به گــزارش خبرنگار خریــدار به نقــل از روابط عمومی 
شــرکت توزیع نیروی برق خوزســتان، علــی خدری 
مدیرعامل این شــرکت با اعلام این خبر گفــت: برنامه 
اســتراتژیک این شــرکت برای تامین برق مشترکان در 
اســتان خوزســتان به گونه ای طراحی و تدوین شده که 
علاوه بر پیشــبرد اهداف مدیریت مصــرف، صنایع نیز با 

حداکثر توان به تولید و فعالیت خود بپردازند.
وی با اشــاره به اینکه صنایع کوچک و بزرگ در اســتان 
خوزســتان همکاری قابل تقدیری در اجرای طرح های 
مدیریــت مصرف بــرق با شــرکت توزیع نیــروی برق 
خوزستان داشته اند، تصریح کرد: در نشست سه جانبه ی 
مشــترک با مدیرکل صنعت معدن و تجارت و همچنین 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان خوزستان 
رئوس برنامه و اهداف وزارت نیرو و شــرکت توانیر برای 
اجرای طرح زمســتانه مدیریت مصرف برق بررسی شد و 

نحوه ی عملیاتی شدن آنها مورد توافق قرار گرفت.

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق خوزســتان ادامه 
داد: بر این اساس صنایعی که ظرفیت بالای یک مگاوات 
دارند تلاش خواهند کرد تا مصرف انرژی خود را به میزان 
دستکم ۱۰ درصد کاهش دهند و این اختیار و امکان برای 
آنها فراهم شــده که این کاهش مصرف انــرژی را در هر 
ساعت از شــبانه روز و در یک برآیند کلی اعمال نمایند تا 

با برنامه و ظرفیت تولیدی صنایع تداخلی نداشته باشد.
دکتر خدری ادامه داد: علاوه بر جلب مشــارکت صنایع، 
در حوزه شــهری نیز، طرح ترمیم و تامین روشنایی معابر 
و پارک هــا و میادین مطابق با الگــوی مدیریت مصرف و 
با هدف تامین روشنایی مناســب و متعادل به نحوی که 
ضمن تامین روشنایی از هدر رفت انرژی پیشگیری شود، 

در یک عملیات هماهنگ در سراســر اســتان خوزستان 
اجرایی خواهد شد.

رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
خوزستان، لزوم توجه جدی ادارات و دستگاه های دولتی 
و خصوصی به مقوله کنترل مصرف انرژی را خواستار شد 
و تصریح کرد: در این بخش ضرورت دارد تا دســتکم ۱۰ 

درصد صرفه جویی صورت پذیرد.
وی افــزود: علاوه بــر برق بخــش زیادی ازگاز و ســایر 
سوخت های فسیلی در ادارات هدر می رود که در این باره 
لازم اســت تا تدابیر ضروری توســط مدیران دستگاه ها 
اندیشیده و به کار گرفته شــود ضمن اینکه در این رابطه 
کارشناسان شــرکت توزیع نیروی برق خوزستان آماده 
ارائه مشــاوره مورد نیاز برای چگونگی جلوگیری از هدر 

رفت انرژی در دستگاه ها خواهند بود.
شــایان ذکر اســت برنامه شــرکت توزیع نیــروی برق 
خوزســتان برای مدیریت مصرف برق محدود به فصول 
گرمِ ســال نبــوده و این شــرکت با درک صحیــح لزوم 
جلوگیری از هــدر رفت انرژی و منابع، تــلاش میکند تا 
الگویی مناسب برای تامین، توزیع و مصرف برق را ترویج 
نماید تا همه ی مشــترکان بــرق در بخش های مختلف 

خانگی، تجاری، کشاورزی و صنایع از آن بهره مند شوند.

گلستان



معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد 
نیمی از سکونت گاه های کشور در بافت های 

فرسوده است
معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: براساس آخرین آمار و شاخص های 
مصوب شورای عالی معماری و شهرســازی در حدود یک چهارم سطح 
کشــور را بافت های فرســوده  با جمعیت ۲۲ میلیون نفر تشکیل داده 

است.
 به نقــل از پایگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی، معــاون وزیر راه و 
شهرسازی گفت: براســاس آخرین آمار و شاخص های مصوب شورای 
عالی معمــاری و شهرســازی در حدود یک چهارم ســطح کشــور را 
بافت های فرسوده و سکونتگاه های غیررســمی تشکیل داده است که 
جمیعتی بالغ بر ۲۲ میلیون نفر را در این بافت ها ســاکن هستند. یک 

چهارم سکونت گاه های کشور در بافت های فرسوده
آئینی با اشــاره به اینکه بافت های ناکارآمد ظرفیت بالایی برای تولید 
مسکن دارد؛ گفت: آمارها نشــان می دهد با تخریب هر پلاک فرسوده 

متوسط حداقل سه واحد جدید تولید می شود.
دبیر ستاد ملی بازآفرینی شــهری پایدار با بیان اینکه ۱۶۶ هزار هکتار 
بافت ناکارآمد شــهری درکشور شناسایی شــده، اظهارکرد: در بعضی 
محلات هدف بازآفرینی شهر تهران شــاهد تراکم بیش از ۶۰۰ نفر در 

یک محله هستم و باید به سمت سبک سازی حرکت کنیم.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران با یادآوری اینکه ۲ میلیون 
و ۷۰۰ هزار بنای ناپایدار در بافت های فرســوده شناسایی شده است، 
گفت: می توان با ایده ها و طرح های جدید بناهای ناپایدار را نوســازی 

و مقاوم کرد.
آئینی افزود: در حدود ۱۱۰ هزار واحد مســکونی در بافت های فرسوده 
در حال تولید و ســاخت اســت که حدود ۷۷ هزار واحد از این تعداد با 
حمایت دولت از طریق اعطای تســهیلات بانکــی ارزان قیمت درحال 

ساخت است.

ضرب آهنگ تورم مسکن ملی کندتر می شود؟
به گفته  کارشناسان، تســریع در روند تامین زمین و ساخت واحدهای 
طرح نهضت ملی مســکن، به کارگیری بخش خصوصی، تامین مصالح 
ســاختمانی به صــورت مســتقیم از کارخانجات، پذیــرش ظرفیت 
متقاضیان و قیمت واقعی واحدها بر اســاس شرایط اقتصادی می تواند 

بخشی از اثرات تورم پروژه نهضت ملی مسکن را کاهش دهد.
همزمان با ورود وزیر جدید راه و شهرســازی به ایــن وزارتخانه تلاش 
برای افزایش ظرفیت زمین های پروژه نهضت ملی مســکن آغاز شده 
است. این طرح در واقع یکی از بزرگ ترین دســتور کارهای وزارت راه 
و شهرسازی محسوب می شــود. تاکید نمایندگان مجلس درخصوص 
اهتمام بر اجرای قانون جهش تولید و تامین مســکن در جلســه رای 

اعتماد به مهرداد بذرپاش، اهمیت این پروژه را نشان می دهد.
با توجه به بحث تورم شاید نتوان اقدام خاصی برای کاهش قیمت تمام 
شده ی واحدهای نهضت ملی مســکن که حالا بنا به اذعان مسئولان به 
متری ۷ تا ۸ میلیون تومان رســیده انجام داد اما قطعا تسریع در اجرای 
کارها می تواند پروژه را مقــداری از تورم های آتی مصون نگه دارد. البته 
طرح هایی مثل کارت اعتباری مصالح ســاختمانی و خرید نهاده ها به 
صورت مســتقیم از کارخانجات که پیش از این وعده ی آن داده شــد 

آن طور که باید و شاید در طرح نهضت ملی مسکن ساری و جاری نشد.
بررســی ها نشــان می دهد رقم ۷ تا ۸ میلیون تومان برای هر متر مربع 
و واریز مبلغ آورده بیــن ۲۰۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان تناســب چندانی 
با توان اقتصــادی متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن ندارد. بنابراین 
چاره ای نیســت جز این که طرح ها از طریق وام بانکــی جلو برود. اما در 
۱۶ ماه گذشــته، سیســتم بانکی فقط ۳۹ هزار میلیارد تومان از ۳۶۰ 
هزار میلیارد تومان تعهد خود در قبال این پروژه را محقق کرده اســت. 
انبوه سازان نیز پیشنهاد داده اند که بخشــی از منابع این پروژه را تامین 

کنند اما هنوز پیشنهاد آنها مورد بررسی قرار نگرفته است.
چند روز قبل، سرپرست ســابق وزارت راه و شهرســازی گفته بود که 
برای ۲.۵ میلیون واحد نهضت ملی مســکن تامین زمین صورت گرفته 
اســت. با این حال بررسی ها نشــان می دهد قابلیت  تعریف پروژه برای 
بخش هایی از اراضی وجود ندارد. آن چه تا کنــون به طور قطعی انجام 
شــده تامین زمین برای حدود ۱.۵ میلیون واحد است که سازمان ملی 

زمین و مسکن تلاش می کند این ظرفیت را افزایش دهد.
در نشست هایی که بین روزهای ۲۰ آذرماه تا ســوم دی ماه ۱۴۰۱ در 
سازمان ملی زمین و مســکن برگزار می شــود آخرین وضعیت تامین 
زمین بر پایه اطلاعات ثبت و بارگذاری شــده در بانــک زمین، میزان 
پیشرفت فیزیکی پروژه های آماده سازی شده یا آماده ساخت، آخرین 
وضعیت اراضی شناســایی شــده برای منابع درآمــدی اجرای طرح، 
برنامه های اســتان در خصوص مولدســازی و مشــارکت و همچنین 
آخرین وضعیت اتمام پروژه های مســکن مهر باقیمانده در هر اســتان 

مورد بررسی قرار می گیرد.

طبق آخرین آماری که اوایــل ماه جاری ارایه شــد تاکنون حدود ۵۷ 
هزار هکتار زمین برای طرح نهضت ملی مســکن شناسایی شده و ۲۴ 
هزار هکتار در اختیار این طرح قرار گرفته اســت. این مقدار زمین برای 
ساخت ۱.۵ میلیون واحد کفایت می کرد اما با توجه به سیاست  کاهش 
تراکم واحدها این ظرفیت نیز کمتر شــده اســت. بنابراین دولت باید 

ظرفیت زمین این پروژه را افزایش دهد.
اختصاص اراضی حریم شــهرها، انتقال زمین های مازاد دستگاه های 
دولتی، اســتفاده از زمین های بخش خصوصی، اراضی ســازمان هایی 
مثل اوقاف، بنیادها و نیروهای مسلح از جمله راهکارهای تامین اراضی 

طرح نهضت  ملی مسکن عنوان شده است.
دولت وعده داده بود تا چهار میلیون واحد مسکونی را ظرف چهار سال 
بســازد. البته مهرداد بذرپاش در جلســه ی رای اعتمادش در مجلس، 
بودجه ی اجرای ایــن پروژه را معادل دو برابر بودجه ی ســالیانه عنوان 
کرد و از نمایندگان پرسید که شما بگویید این مبلغ از کجا تامین شود؟ 
تا قبل از آمدن بذرپاش ۵۰۹ هزار واحد از طرح نهضت ملی مسکن وارد 
فرآیند اجرا شده و ۱۹۴ هزار واحد به مرحله ی فونداسیون رسیده بود. 
هادی عباسی اصل ـ معاون وزیر راه و شهرســازی می گوید که به آمار 
مذکور باید واحدهای خودمالکی، بنیاد مسکن، نیروهای مسلح و غیره 
را هم اضافه کرد که مجموع اجــرا را به یک میلیون واحــد با میانگین 
پیشرفت ۳۰ درصد می رساند.به هر ترتیب، طرح چهار میلیون واحدی 
نهضت ملی مسکن با شــدت و ضعف توسط دســتگاه های مسئول در 
حال اجرا اســت. به طور مثال از ۷۰۰ هزار واحد که بر عهده شهرهای 
جدید گذاشته شــده تا کنون ۲۰۰ هزار واحد به مرحله ی اجرا رسیده 
است. بنیاد مســکن نیز که ســاخت یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد را بر 
عهده دارد طبق گفته ی معاون مســکن شهری بنیاد ۳۰۰ هزار واحد را 
تا کنون به مرحله ی ساخت رسانده اســت. انتظار می رود با آمدن وزیر 

جدید طرح نهضت ملی مسکن سرعت بیشتری به خود بگیرد.

وش  راه آهن رشت-آستارا بالاخره از کدام ر
تامین منابع می شود؟

راه آهن رشت- آستارا از پروژه های اولویت دار ریلی کشور است که سه 
روش تامین منابع از طریق روســیه،  فاینانس داخلی و تهاتر نفت برای 
آن در نظر گرفته شده و باید دید با توجه به تاکید مسئولان، درنهایت با 

کدام روش تکمیل خواهد شد.
پروژه ریلی ۱۶۲ کیلومتری رشت- آســتارا در صورت تکمیل با تامین 
اعتبار ۲۰۰ هزار میلیارد ریالی نقش مهمی در تحقق هدف ۲۰ میلیون 

تن ترانزیت کشور دارد.
راه آهن رشت- آستارا به عنوان یکی از پنج پروژه اولویت دار ریلی کشور 
برای تکمیل ۱۶۲ کیلومتر طول دارد و ۱۰ کیلومتر ابتدایی مســیر به 
صورت دو خطه در قالب قطعه )۵- الف( راه آهن قزوین- رشــت- انزلی 
در حال اجراست. این پروژه از ســال ۱۳۸۴ آغاز شده و تاکنون به دلیل 

وجود برخی موانع به پنج درصد پیشرفت فیزیکی دست یافته است.
از جمله مشکلات موجود بر سر راه این پروژه وجود زمین های ارزشمند 
کشاورزی در مسیر احداث اســت که به بیش از ۲۰۰۰ میلیارد تومان 

اعتبار برای تملک اراضی نیاز دارد.

۵۰ درصد مسیر راه آهن رشت- آستارا نیازمند احداث پل
 حدود ۵۰ درصد مسیر راه آهن رشت- آســتارا به احداث پل نیاز دارد 

که برای ۵۲ کیلومتر آن طراحی پل انجام شده است.
راه آهن رشــت- آســتارا کلیدی ترین پرژه ریلی کشــور شــناخته 
می شــود چرا که امکان گســترش مبادلات تجــاری و بازرگانی به 
کشورهای آسیای میانه، قفقاز و کشورهای اروپایی از طریق راه آهن 
جمهوری آذربایجان تا بنادر باطومی و پوتی دردریای سیاه را فراهم 

می کند.
این خط ریلی تکمیل کننده کریدور شــمال به جنوب بوده و ایران را به 
ریل آذربایجان، روسیه و اروپای شــرقی متصل می کند و به این ترتیب 
تکمیل این خط ریلــی عواید زیادی از طریق ترانزیتی برای کشــور به 

دنبال خواهد داشت.
امکان ادامه طرح و اتصال آن به راه آهن مازندران و توســعه حمل و نقل 
محلی و منطقه ای در اهداف این طرح قــرار دارد. از دیگر اهداف طرح 
می توان به نزدیکی اســتان گیلان بــا تهران و توان ایجاد تســهیلات 
ترابری بوســیله احداث راه آهن بین آســتارا- تهران جهت حمل ونقل 

کالاهای وارداتی و صادراتی اشاره کرد.

توسعه حمل ونقل حومه ای و رونق صنعت توریسم
تکمیل راه آهن رشت- آستارا توسعه صنعت توریسم در منطقه و ایجاد 
ارتباط ریلــی بین یکی از مراکز تفریحی مهم کشــور، یعنی ســواحل 
دریای خزر و اســتان گیلان با مرکز کشــور را به دنبال دارد. این پروژه 
ریلی موجب توسعه حمل ونقل حومه ای شهرها و آبادی های متعدد در 

محدوده مسیر راه آهن خواهد شد.

خط آهن رشت- آستارا در ســال اول بهره برداری ۴.۵ میلیون تن بار و 
۲۵۰ هزار نفر مسافر را جابه جا می کند و در سال بیستم بهره برداری نیز 

این ظرفیت به ۱۱ میلیون تن بار و ۵۰۰ هزار نفر مسافر می رسد.

تبدیل آستارا به یکی از هاب های اصلی لجستیک کشور
شــهریار افندی زاده معاون حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی درباره 
اهمیت این پروژه گفته بود: با تکمیل مســیر راه آهن آستارا- رشت در 
کریدور شمال - جنوب در کشــور می توان آستارا را به یکی از هاب های 

اصلی لجستیک کشور تبدیل کرد.
براساس گزارش وزارت راه، به گفته افندی زاده، با توجه به اینکه راه آهن 
بندر کاسپین - رشت در حال احداث است می توان هاب رشت را نیز به 
عنوان مرکز لجســتیکی دیگری تعریف کرد و بــه این ترتیب کالاهای 
کشور روســیه و آذربایجان از دو طریق ریلی و دریایی جهت ترانزیت به 
کشور ایران وارد شده و سپس به آب های آزاد جنوب ایران برای ارسال 

به هند و چین انتقال یابند.

برآورد هزینه 8۰۰ میلیون یورویی برای تکمیل حلقه مفقوده 
ریلی کریدور شمال- جنوب

برای تکمیل راه آهن رشــت- آســتارا هزینه ۸۰۰ میلیون یورویی 
برآورد شــده و با توجه به اظهار تمایل روســیه برای مشــارکت در 
تکمیل این پروژه ریلی به عنوان حلقه مفقوده ریلی کریدور شــمال- 
جنوب، جلســات مشترکی از ســوی مدیران وزارت راه و شهرسازی 
برای حضور و سرمایه گذاری مســکو در این پروژه برگزار شده است 
تا هم تامین اعتبار انجام شود و هم پیشــرفت این طرح بزرگ و مهم 

سرعت گیرد.
در آخرین جلســه ویدئو کنفرانســی،   مقرر شد روســیه نحوه تامین 
اعتبار و مشــارکت خود در این پروژه را تا تاریخ ۱۵ دسامبر اعلام کند 
اما خیراله خادمی، معاون وزیر و مدیرعامل شــرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمــل و نقل گفته بود کــه با توجه به اهمیــت این پروژه 
معطل روسیه نخواهیم ماند و ســایر روش های تامین اعتبار را دنبال 

می کنیم.

روش های تامین اعتبار راه آهن رشت- آستارا
محمد منجمی -مدیر کل اداره ســاخت و توســعه راه آهن منطقه دو و 
مجری راه آهن رشت- آستارا- درباره روش های تامین منابع برای این 
طرح بزرگ ریلی گفت: منابع اعتباری به سه روش می تواند تامین شود 

که یکی از آن ها فاینانس با جمهوری فدراتیو روسیه است.
سرپرست اداره کل ساخت و توســعه راه آهن منطقه دو دومین روش 
تامین منابــع اعتباری را اســتفاده از ماده ۵۶ یعنــی فاینانس داخلی 
دانست که شامل ظرفیت بانک ها و موسســات اعتباری معتبر داخلی 
می شود و ســومین روش هم تهاتر نفت اســت. البته بخشی از تامین 
کسری اعتبارات نیز بودجه عمرانی کشور اســت که محدودیت هایی 

دارد.
به گفته منجمــی، قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیــاء )ص(، به عنوان 
مهم ترین و بزرگ ترین اجراکننده پروژه های عمرانی کشــور، یکی از 

گزینه ها برای اجرای کل پروژه راه آهن رشت- آستارا است.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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شرکت سپرده گذاری مرکزی:

 زمان دقیق واریز سود سهام عدالت 
معلوم نیست

خریدار  شرکت ســپرده گذاری مرکزی اعلام 
کرد: مکاتبات لازم با ۳۶ شــرکت بورســی سهام 
عدالت برای دریافت ســود مشمولان انجام شده، 
اما تاکنون مبلغ ناچیزی به حســاب های شرکت 

سپرده گذاری مرکزی واریز شده است.
 شــرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 
تسویه وجوه )ســمات( از رایزنی های این شرکت 
برای دریافت ســود ســال مالی منتهــی به ۲۹ 
اسفندماه ۱۴۰۰ شرکت های سرمایه پذیر سهام 

عدالت خبر داد.
بنا بر اعــلام این شــرکت، مکاتبــات لازم با ۳۶ 
شرکت بورسی ســهام عدالت برای دریافت سود 
مشمولان سهام عدالت انجام شــده، اما تاکنون 
مبلغ ناچیزی به حســاب های شــرکت سپرده 

گذاری مرکزی واریز شده است.
بر اساس مصوبه شورای عالی بورس و اوراق بهادار 

که روز ششــم آذرماه جاری به شــرکت سپرده 
گذاری مرکزی ابلاغ شــده اســت، این شرکت 
مجری پرداخت ســود مشمولان ســهام عدالت 
بوده و همانند ســال های قبل اقدامات مقتضی را 
برای دریافت سود از شــرکت های سرمایه پذیر 

انجام داده است.
اما در حال حاضر نمی توان زمــان دقیقی را برای 
پرداخت سود سال منتهی به ۲۹ اسفندماه ۱۴۰۰ 
مشمولان سهام عدالت اعلام کرد زیرا تحقق این 
امر در گرو همراهی شــرکت های سرمایه پذیر در 

پرداخت سود این گروه از سهامداران است.
از سوی دیگر این شــرکت هفته گذشته با انتشار 
اطلاعیــه ای از فرصت دوبــاره بــه جاماندگان 

دریافت سود سهام عدالت خبر داده بود.
بر اســاس اطلاعیه ســمات، حدود یک میلیون 
و ۸۰۰ هــزار نفر از ســهامداران ســهام عدالت 

همچنان با مشــکل شــبای بانکی معتبر روبرو 
هســتند که این افراد می توانند با ثبت نام و احراز 
se� )هویت در ســامانه جامع اطلاعات مشتریان 

jam.ir( و یا درج شــماره شــبای معتبر خود در 
سایت sahamedalat.ir در فرایند دریافت سود 

سهام خود قرار گیرند.
شماره شــبای نامعتبر، حســاب بانکی مسدود، 
راکــد، مشــترک )دو امضــا(، ارزی و بلندمدت 
مهم ترین دلایلی است که تاکنون سود به حساب 
این گروه از سهامداران ســهام عدالت واریز نشده 
است.گفتنی اســت از اسفندماه ســال گذشته 
تاکنون ســه مرحله ســود ســنواتی سال های 
۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ به حســاب ۶۸۴ هزار سهامداری 
که مشکل شــماره شــبای بانکی خود را برطرف 
کرده اند، از سوی شرکت سپرده گذاری مرکزی 

پرداخت شده است.

بدهی

بدهــی خارجی ایــران در پایان 
مهر ماه امســال،  به شش میلیارد 
و ۵۷۹ میلیون دلار رســیده که 
نســبت به مدت مشــابه و پایان 
ســال قبل به ترتیب ۳۸ و ۳۱.۸ 

درصد کم شده است.
 گزارش جدید بانــک مرکزی از 
گزیده آمارهای اقتصادی نشــان 
می دهد میزان بدهی های کوتاه 
مدت کشــور یک میلیارد و ۸۸۷ 
میلیــون دلار و بدهی های بلند 
مدت ایران نیز چهــار میلیارد و 

۶۹۳ میلیون دلار است.
از ســوی دیگر، معــادل یورویی 

بدهی خارجــی ایران، 
شــش میلیارد و ۶۷۸ 
میلیــون یورو اســت 
که چهــار میلیــارد و 
۷۶۳ میلیــون یــورو 
از ایــن میــزان، حجم 
بدهی های میان مدت 

و بلندمدت بوده و یــک میلیارد 
و ۹۱۵ میلیــون یــورو حجــم 

بدهی های کوتاه مدت است.
این در حالی اســت کــه میزان 
بدهی خارجی کشــور در پایان 
مهر مــاه ســال قبل معــادل ۹ 
میلیارد و ۸۲ میلیــون دلار بوده 

و میــزان بدهی هــای 
کوتــاه مدت کشــور 
 ۴۷۹ و  میلیــارد  دو 
و  میلیــون دلار 
بدهی هــای بلند مدت 
ایران نیز شش میلیارد 
و ۶۰۴ میلیــون دلار 

اعلام شده است.  
همچنیــن، رقــم بدهی هــای 
خارجی ایــران در پایان ســال 
گذشته، معادل هشت میلیارد و 

۶۷۵ میلیون دلار بوده است.
بنابرایــن، میــزان بدهی هــای 
خارجی کشــور در پایان مهر ماه 

سال جاری در مقایســه با مدت 
مشــابه ســال قبل و پایان سال  
گذشــته به ترتیــب ۳۸ و ۳۱.۸ 
درصد بــا کاهش مواجه شــده 
اســت. گفتنی اســت که بدهی 
خارجی مجموعه تعهدات ایجاد 
شده در نتیجه گشــایش اعتبار 
اسنادی تســهیلات دریافتی از 
بانک جهانی و ســایر سازمان ها و 
نهادهای بیــن المللی همچنین 
تامین مالــی پروژه های از طریق 
فاینانــس، پیش فــروش نفت و 
اوراق قرضه بیــن المللی را در بر 

می گیرد.

میزان بدهی خارجی ایران اعلام شد

راه آهنمسکن

w w w . R O O Z L I N E . i r

روی خط روز
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پایگاه تحلیلی

آگهي مزایده عمومی فروش یک قطعه زمین واقع
 در تقاطع بلوار مدرس و بلوار خبرنگار

شهرداري هشتگرد در نظر دارد یک قطعه زمین واقع در تقاطع بلوار مدرس و بلوار خبرنگار، را از طریق مزایده 
 )www.setadiran.ir( عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت

به شماره2001005769000020 به صورت الکترونیکی واگذار نماید.
زمان انتشار در سایت : 1401/09/30 ساعت 9:00 صبح 

مهلت دریافت اسناد مزایده : 1401/10/08 ساعت 13:30
تاریخ بازدید: 1401/09/30 ساعت: 9:00 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت : 1401/10/19 ساعت 14:30

زمان بازگشایی: 1401/10/20 ساعت: 14:30 زمان اعلام برنده مزایده: 1401/10/21
رعایت موارد ذیل الزامی است:

1-  برگزاری یک مورد مزایده صدرالاشاره صرفاً از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند 
مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، پرداخت تضمین شرکت در مزایده ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت 

برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.
2- کلیه اطلاعات موراد اجاره شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان عمومی سامانه مزایده، قابل مشاهده، 

بررسی و انتخاب می باشد.
3-  علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل 

تماس حاصل نمایند:
مرکز پشتیبانی و راهبردی سامانه : 021-41934

اطلاعات تماس دفاتر نام استان ها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir(  بخش ثبت نام/ پروفایل مزایده گر موجود 
است. )1401/08/04(

شماره مناقصه در سایت آدرسردیف
ستاد ایران

قیمت کل به )ریال( پایه 
کارشناس دادگستری

سپرده شرکت در 
مزایده عمومی

شهر هشتگرد – تقاطع بلوار مدرس – 1
2001005769000020260,000,000,00013,000,000,000بلوار خبرنگار – ضالع شمال شرقی تقاطع

 تاریخ چاپ اول  1401/9/23   تاریخ چاپ دوم 1401/9/29

 نوبت اول

پیام رئیسی -  سرپرست شهـرداری هشتگـرد

شهرداریهشتگرد


